
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ   
1. Επικύρωση πρακτικών, σελ. 20289
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 20309, 20310, 20312,

20313, 20314, 20315, 20319, 20321, 20322, 20323

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό 3844 έως 3895, σελ.

20289-20304                                                                                                                                                                                                                                                                                                         
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

20305-20308
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 20 Σεπτεµβρίου 2021, σελ. 20309
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε

θέµα: «Προστασία και στήριξη των νοικοκυριών και ιδιαίτερα
των ευάλωτων, ύστερα από το κύµα ανατιµήσεων σε βασικά
καταναλωτικά αγαθά», σελ. 20310

β) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας, µε θέµα: «Εξαιρε-
τικά αργοπορηµένη εµπλοκή της πληθώρας των πυροσβεστι-
κών εναέριων και επίγειων µέσων καθώς και του προσωπικού
των Ενόπλων Δυνάµεων στην κατάσβεση των µαινόµενων
πυρκαγιών», σελ. 20312

γ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών: 
i. µε θέµα: «Φέτος κλείνετε δηµοτικά Κέντρα Δηµιουργικής

Απασχόλησης Παιδιών, ΚΔΑΠ, και απολύετε εργαζόµενους,
ενώ κάθε χρόνο εξήντα πέντε χιλιάδες παιδιά µένουν εκτός
ΚΔΑΠ», σελ. 20315

ii. µε θέµα: «Με αφορµή την ανάθεση από τη Διοίκηση του
Δήµου Νέας Φιλαδέλφειας - Νέας Χαλκηδόνας του οδοφω-
τισµού σε ιδιώτες», σελ. 20317

δ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Η Κυβέρ-
νηση να µη γυρίσει την πλάτη στους παλιννοστούντες Πόντι-
ους οµογενείς - Να δοθεί άµεσα λύση στο ζήτηµα των
στεγαστικών τους δανείων», σελ. 20320

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 20289-20323

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 20309, 20310, 20312, 

20313, 20314, 20315, 
20319, 20321, 20322, 
20323

ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 20321
ΤΣΙΠΡΑΣ Γ. , σελ. 20314

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 20310, 20311
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 20310, 20311
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 20313, 20315
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 20316, 20317, 20318, 20319
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 20317, 20319
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 20321, 20322, 20323
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 20320, 20321, 20322, 20323
ΤΣΙΠΡΑΣ Γ. , σελ. 20312, 20314
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 20315, 20316

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 20310, 20311

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Β’

Παρασκευή 17 Σεπτεµβρίου 2021



Αθήνα, σήµερα στις 17 Σεπτεµβρίου 2021, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 16-9-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Ρ�Α’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
16 Σεπτεµβρίου 2021 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του

σχεδίου νόµου: «Κύρωση κώδικα νοµοθεσίας για την ολοκληρω-
µένη θαλάσσια πολιτική στον νησιωτικό χώρο και για τον µηχα-
νισµό εφαρµογής, την κρατική εποπτεία και τους γενικούς όρους
υλοποίησης του Μεταφορικού Ισοδυνάµου»)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’Νότιου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]B’

Παρασκευή 17 Σεπτεµβρίου 2021



20290 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]B’ - 17 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20291



20292 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]B’ - 17 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20293



20294 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]B’ - 17 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20295



20296 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]B’ - 17 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20297



20298 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]B’ - 17 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20299



20300 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]B’ - 17 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20301



20302 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]B’ - 17 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20303



20304 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]B’ - 17 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20305

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



20306 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]B’ - 17 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20307



20308 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση του προγραµµατισµένου
για σήµερα δελτίου επίκαιρων ερωτήσεων επιτρέψτε µου πρώτα
να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της
Δευτέρας 20 Σεπτεµβρίου 2021, το οποίο έχει ως εξής: 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1036/10-9-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Καβάλας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σουλτάνας
Ελευθεριάδου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Tη συµµετοχή της ΠΑΕ ΑΟ Καβάλα 1965 στη Super Lea-
gue 2».

2. Η µε αριθµό 1049/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε
θέµα: «Να αρθεί η δυσµενής µεταχείριση των αγροτεµαχίων που
προέρχονται από κληροτεµάχια αγροτικής αποκατάστασης προ-
σφύγων Μικρασιατών».

3. Η µε αριθµό 1043/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Να διασφαλισθούν οι θέσεις
εργασίας και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων στα ξενοδοχεία
του οµίλου Κυπριώτη στην Κω».

4. Η µε αριθµό 1038/10-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Σερρών της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Αν-
τιδράσεις και αναστάτωση για την δηµιουργία λατοµείου γρανίτη
στο Αχλαδοχώρι Σερρών».

5. Η µε αριθµό 1033/6-9-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού A’ Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Αγγελικής Αδαµοπούλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Σοβαρές κα-
ταγγελίες για την τοποθέτηση κοντέινερς από τον Δήµο Αθη-
ναίων ως προσωρινών σχολικών αιθουσών των 153ου και 154ου

Νηπιαγωγείων Αθηνών στα Πατήσια».
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-

ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1053/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Πέλλας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεοδώρας
Τζάκρη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Κατασκευή του φράγµατος Αλµωπαίου (Καλής)».

2. Η µε αριθµό 1047/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Ερωτήµατα για τον Βόρειο Οδικό Άξονα Κρήτης».

3. Η µε αριθµό 1044/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, µε θέµα: «Την άµεση ανάκληση της εκδικητικής από-
λυσης εργαζοµένης µεγάλου ξενοδοχείου στην περιοχή του
Πλατανία Χανίων, στην Κρήτη».

4. Η µε αριθµό 1035/10-9-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού A’ Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Αγγελικής Αδαµοπούλου προς την
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Πρωτάθληµα
Super League 2: έντονα προβλήµατα και άδικη µεταχείριση ΠΑΕ
ΑΟ Καβάλα 1965».

5. Η µε αριθµό 1050/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Συµµετοχή της ΠΑΕ ΑΟ Καβάλα 1965 στο πρωτάθληµα της
Super League 2».

6. Η µε αριθµό 1039/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία
Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος κα Ενέργειας, µε
θέµα: «Παναχαϊκό Όρος και Αιγιαλεία: Ανεµογεννήτριες εντός

των προστατευόµενων περιοχών».
7. Η µε αριθµό 1054/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Παραχώρηση
χερσαίας και θαλάσσιας ζώνης Λινοπεραµάτων στον Δήµο Μα-
λεβιζίου».

8. Η µε αριθµό 1055/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
µε θέµα: «Τα παρατεταµένα mini lockdowns σε ορισµένους νο-
µούς επιβάλλουν παράλληλα και άµεσα και ουσιαστικά µέτρα
στήριξης».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 7067/4-6-2021 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Χαράλαµπου
(Χάρη) Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Ερωτηµατικά για την χρηµατοδότηση και το κό-
στος των διοδίων του Βόρειου Οδικού Άξονα Κρήτης (ΒΟΑΚ)».

2. Η µε αριθµό 8034/15-7-2021 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Επι-
καιροποίηση του καταλόγου ΟΣΔΕ για καλλιέργειες υπό κά-
λυψη».

3. Η µε αριθµό 8379/679/2-8-2021 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Υπογειοποίηση γραµµών υψη-
λής - υπερυψηλής τάσης σε Αγίους Αναργύρους, Αγία Βαρβάρα
και Αιγάλεω».

4. Η µε αριθµό 8108/19-7-2021 ερώτηση του Βουλευτή Δρά-
µας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεόφιλου Ξανθόπου-
λου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Συνεχιζόµενη
υποβάθµιση και υποστελέχωση του Νοσοκοµείου Δράµας σε ια-
τρικό και νοσηλευτικό προσωπικό- κυβερνητική απροθυµία για
ουσιαστική ενίσχυσή του- ανάθεση καθαριότητας σε εργολά-
βους- σχέδια συγχώνευσης και κατάργησης µονάδων και κλινι-
κών του νοσοκοµείου».

5. Η µε αριθµό 3423/21-7-2021 αναφορά του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Υγείας , µε θέµα: «Την επανεξέταση του αποκλει-
σµού των εργαστηρίων ακτινολογίας από την ευθύνη λειτουρ-
γίας υβριδικών συστηµάτων απεικόνισης».

6. Η µε αριθµό 8403/682/2-8-2021 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Τα αρδευτικά στους ιδιώτες και
ο λογαριασµός στους αγρότες».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε έγγραφό του ο Γενικός
Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων ενηµερώ-
νει το Σώµα για τα εξής: 

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου της Παρασκευής 17 Σεπτεµβρίου 2021 ότι η υπ’ αριθµόν
1048/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από τον
Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Σπυρίδωνα - Άδωνι Γε-
ωργιάδη. Η υπ’ αριθµόν 8455/6-8-2021 ερώτηση κατ’ άρθρο 130
παρ. 5 του Κανονισµού της Βουλής θα απαντηθεί από τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Νικόλαο Παναγιωτόπουλο. Η υπ’
αριθµόν 1046/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση κατ’ άρθρο 130 παρ.
5 του Κανονισµού της Βουλής θα απαντηθεί από τον Αναπλη-
ρωτή Υπουργό Οικονοµικών κ. Θεόδωρο Σκυλακάκη. Η υπ’ αριθ-
µόν 1037/10-9-2021 επίκαιρη ερώτηση και η υπ’ αριθµόν
7730/2-7-2021 ερώτηση κατ’ άρθρο 130 παρ. 5 του Κανονισµού
της Βουλής θα απαντηθούν από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εσω-
τερικών κ. Στυλιανό Πέτσα.

Ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµά-
των Στυλιανός - Ιωάννης Γεωργίου Κουτνατζής». 

Ξεκινάµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 1048/13-9-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
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Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Προστασία και στήριξη
των νοικοκυριών και ιδιαίτερα των ευάλωτων, ύστερα από το
κύµα ανατιµήσεων σε βασικά καταναλωτικά αγαθά».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αν η εξέλιξη του δείκτη καταναλωτή τον Αύ-

γουστο και ο ετήσιος πληθωρισµός 1,9% σύµφωνα µε το δελτίο
της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής είναι ανησυχητικά και καµπα-
νάκι για την εξέλιξη της οικονοµίας, οι πρώτες επιβαρύνσεις στα
νοικοκυριά, οι πρώτες επιβαρύνσεις στους καταναλωτές είναι δυ-
στυχώς πραγµατικότητα. Αναφέροµαι στις πρώτες επιβαρύνσεις
διότι η αύξηση του λειτουργικού κόστους των επιχειρήσεων κάθε
κατηγορίας και η αύξηση του κόστους παραγωγής είναι αιτίες
που θα προκαλέσουν ένα δεύτερο κύµα αυξήσεων στα βασικά
καταναλωτικά αγαθά, σε όλα τα προϊόντα. 

Έχουµε, εποµένως, µια πραγµατικότητα την οποία πρέπει
τώρα να αντιµετωπίσουµε και η ερώτησή µου έχει σκοπό να
δούµε το σύνολο των µέτρων που µπορούν να ληφθούν για την
προστασία του καταναλωτή µε δεδοµένες τις αυξήσεις της πρώ-
της φάσης και αν τα µέτρα που ήδη έχουν ανακοινωθεί είναι το
σύνολο των µέτρων ή εάν θα υπάρξουν συµπληρωµατικά. 

Και το δεύτερο θέµα είναι πώς παρεµβαίνουµε ούτως ώστε
αυτές οι ανατιµήσεις που έχουν συγκεκριµένες αιτίες -από την
ενέργεια, τις µεταφορές, τους εξωγενείς παράγοντες- να µπο-
ρούν µε αξιοποίηση των θεσµών που έχουµε στη διάθεσή µας -
είτε αυτές είναι οι ρυθµιστικές αρχές είτε η Επιτροπή Ανταγω-
νισµού- αλλά και των εργαλείων φορολογικής πολιτικής να ανα-
κοπούν, ούτως ώστε να έχουµε τις λιγότερες δυνατές επιπτώσεις
στους καταναλωτές και τις λιγότερες δυνατές επιπτώσεις στην
ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας µας, µια και ζούµε σε ένα παγ-
κοσµιοποιηµένο περιβάλλον.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κεγκέρογλου.
Τον λόγο τώρα έχει για την πρωτολογία του ο Υπουργός Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων, ο κ. Γεωργιάδης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Προτίµησα να µιλήσω από του Βήµατος, κύριε συνάδελφε,

γιατί η ερώτηση που κάνετε έχει πολύ µεγάλη σηµασία στη συγ-
κυρία που ζούµε.

Κατ’ αρχάς, να πάρουµε τα πράγµατα µε τη σειρά, γιατί αν δεν
καταλάβουµε ένα πρόβληµα, δεν θα µπορέσουµε και να το λύ-
σουµε. Τι έχει συµβεί; Είχαµε έναν οικονοµικό κύκλο που είχε µία
σταθερή ροή µέχρι το 2020, όταν ξαφνικά στην παγκόσµια οικο-
νοµία ήρθε η πανδηµία. Η πανδηµία, πέραν των προβληµάτων
που προκάλεσε προφανώς στην υγεία, έφερε µία µεγάλη, πρω-
τοφανή ασυνέχεια στην παγκόσµια οικονοµία. Ξαφνικά έκλεισαν
όλες οι οικονοµίες του πλανήτη. Για να αντιµετωπίσουν οι κυβερ-
νήσεις αυτό το πρωτοφανές γεγονός προχώρησαν σε επεκτατικά
προγράµµατα παροχής ρευστότητας, που σε παγκόσµιο επίπεδο
σήµερα υπολογίζεται ότι έχουν ξεπεράσει τα 14 τρισεκατοµµύ-
ρια δολάρια. Άρα έχουµε σταµάτηµα της οικονοµίας και πολύ µε-
γάλη παροχή ρευστότητας.

Παράλληλα, στην εξέλιξη του 2021 είχαµε ταυτόχρονο άνοιγµα
όλων των οικονοµιών του πλανήτη. Αυτό τι είχε ως αποτέλεσµα;
Η µεγάλη αναταραχή που ήρθε στον διεθνή οικονοµικό κύκλο από
το κλείσιµο να φέρει µία µεγάλη αναταραχή κατά το άνοιγµα. Είναι
αυτό µία φυσιολογική εξέλιξη; Είναι για την ακρίβεια όχι απλώς
µία φυσιολογική εξέλιξη, είναι µία αναπόφευκτη εξέλιξη.

Για να το πω πολύ απλά να το καταλάβουν οι Έλληνες πολίτες
που τώρα µας παρακολουθούν, είναι σαν την ταλάντωση που
κάνει ένα ελατήριο, όταν κάποιος το τραβήξει. Όταν τραβήξεις
ένα ελατήριο, ποτέ δεν µπορεί να γυρίσει απευθείας στη θέση
ισορροπίας. Πάντοτε θα πρέπει να κάνει ορισµένες ταλαντώσεις,
να εκτονώσει την ενέργεια που έχει βάλει µέσα του το σύστηµα
και µετά να συνεχίσει στη θέση ισορροπίας. Με τον ίδιο ακριβώς
τρόπο λειτουργεί και η οικονοµία. Το ταυτόχρονο άνοιγµα των
οικονοµιών έφερε πολύ µεγάλη ταυτόχρονη ζήτηση προϊόντων,
η πολύ µεγάλη ζήτηση έφερε έλλειψη µεταφορικών µέσων, άρα
αύξηση των ναύλων, η µεγάλη ξαφνική κατανάλωση ενέργειας

αύξησε το κόστος ενέργειας και η µεγάλη ζήτηση πρώτων υλών
έφερε αύξηση των πρώτων υλών. Άρα, αυτό έφερε στο παγκό-
σµιο οικονοµικό σύστηµα ένα κύµα πληθωρισµού. Για την ακρί-
βεια, οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής τον µήνα Ιούλιο
ανακοίνωσαν τον µεγαλύτερο πληθωρισµό που είχαν από το
1971, η δε Οµοσπονδιακή Δηµοκρατία της Γερµανίας για τον
µήνα Οκτώβριο το πρωτοφανές για τη Γερµανία ύψος του 3,4%.

Τι συµβαίνει στην Ελλάδα τώρα; Είναι η Ελλάδα σε δυσµενέ-
στερη θέση από τις άλλες χώρες; Απάντηση: Ασφαλώς και όχι.
Παραµένουµε σε εξαιρετικά καλύτερη, το λέω κυρίως γιατί ανα-
φερθήκατε στο θέµα της ανταγωνιστικότητας . Ο µέσος πληθω-
ρισµός σε ετήσια βάση τον µήνα Αύγουστο στην Ελλάδα ήταν
1,9%, όπως σωστά είπατε, αυτός είναι ο τέταρτος χαµηλότερος
πληθωρισµός σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ξαναλέω ότι η Ελ-
λάδα είναι µέσα στις τέσσερις χαµηλότερες σε πληθωρισµό
χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Σύµφωνα δε µε τα πρόδροµα
στοιχεία του Σεπτεµβρίου, το πιθανότερο είναι ότι πηγαίνουµε
στη δεύτερη καλύτερη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Τι σηµαίνει αυτό για αυτό που µε ρωτήσατε; Λέει κάτι για τους
πολίτες που θα δουν αυξήσεις στο καλάθι της νοικοκυράς ή στην
καθηµερινότητά τους; Λέει ένα πράγµα για τη συζήτησή µας: Δεν
είναι το πρόβληµα ενδογενές, δεν είναι το πρόβληµα καρτέλ, δεν
είναι το πρόβληµα η κερδοσκοπία στην Ελλάδα, γιατί αν είχαµε
αυτό το πρόβληµα overtop των διεθνών τιµών, δεν θα ήµασταν
στις τελευταίες θέσεις στις αυξήσεις, θα ήµασταν στις πρώτες
θέσεις στις αυξήσεις.

Παρά ταύτα, το κράτος για να αποκλείσει την παραµικρή πι-
θανότητα, για να µην δώσουµε την αίσθηση στους επιχειρηµα-
τίες ότι είναι η ώρα να κάνουν παράλογες αυξήσεις αξιοποιώντας
το διεθνές κύµα ανατιµήσεων, τόσο η Γενική Γραµµατεία Κατα-
ναλωτού κάνει ασταµάτητους καθηµερινούς ελέγχους -σε εβδο-
µαδιαία βάση χιλιάδες- και η Επιτροπή Ανταγωνισµού, όπως
ξέρετε, την περασµένη Παρασκευή έκανε αιφνιδιαστική έφοδο
σε όλες τις αλυσίδες σουπερµάρκετ, αλλά και στις αλυσίδες χον-
δρικής πώλησης, ακριβώς για να ελέγξει αν υπάρχει κάποιου εί-
δους καρτελοποίηση της αγοράς, τουλάχιστον σε ορισµένα
προϊόντα.

Επίσης, επικουρικά κρατήσαµε σε ισχύ την αγορανοµική µας
διάταξη που βάζει πλαφόν στο περιθώριο κέρδους που µπορεί
να έχουν οι επιχειρήσεις σε σχέση µε το κέρδος που είχαν τον
Φεβρουάριο του 2020.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Δεν µπορούν, δηλαδή, οι επιχειρήσεις που πουλάνε βασικά
αγαθά να αυξήσουν το κέρδος τους περισσότερο από τον Φε-
βρουάριο. Με αυτό τον τρόπο µπορούµε και να κάνουµε ελέγ-
χους και να ελέγχουµε τιµολόγια αγοράς και τιµολόγια πώλησης,
αλλά και να βρούµε κάποιους να έχουν ξεπεράσει αυτό το 20%
και να τους επιβάλλουµε πρόστιµα.

Για να µην καταχραστώ τον χρόνο, στη δευτερολογία µου θα
σας αναφέρω όλα τα οικονοµικά µέτρα που έχουµε λάβει έως
σήµερα για να ανακουφίσουµε το λεγόµενο «καλάθι της νοικο-
κυράς», για να ανακουφίσουµε τη µέση ελληνική επιχείρηση, για
να ανακουφίσουµε τον Έλληνα πολίτη. Ωστόσο, κλείνω λέγοντας
µόνο, για να µη δηµιουργούµε κάποια ψεύτικη εικόνα σε σχέση
µε την πραγµατικότητα, ότι σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ
που προσφάτως δηµοσιοποιήθηκαν, το διαθέσιµο εισόδηµα των
Ελλήνων πολιτών µέσα στο 2021 εξακολούθησε να αυξάνεται κυ-
ρίως λόγω της µείωσης των φόρων και των ασφαλιστικών εισφο-
ρών που έφερε η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, κάτι που
έδωσε την ευκαιρία και στις επιχειρήσεις και στα νοικοκυριά να
έχουν περισσότερα χρήµατα για επενδύσεις και για κατανάλωση.

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό, ο οποίος αν και είναι των θεωρητικών επιστηµών,
αντελήφθη ότι ο κ. Κεγκέρογλου είναι φυσικός και του έδωσε πα-
ράδειγµα από τη Φυσική.

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολο-
γία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Και ο Πρόεδρος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ φυσικός είµαι
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βέβαια, αλλά ήταν πετυχηµένο το παράδειγµα µε την ταλάντωση. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εξαρτάται από τον συντελεστή

«Κ», κύριε Πρόεδρε και την επιλογή του ελατηρίου. Αν είναι φθί-
νουσα, υπάρχουν ταλαντώσεις, οι οποίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): …ποτέ δεν σταµα-
τούν αµέσως. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: …όταν το σύστηµα δεν είναι µο-
νωµένο, µπορεί, δυστυχώς, να ενισχύεται η ταλάντωση. Η Ελ-
λάδα είναι µια ανοιχτή οικονοµία στο παγκοσµιοποιηµένο
σύστηµα. Εποµένως θα πρέπει να δει πώς θα αντιµετωπίσει µε
τον καλύτερο τρόπο αυτή την επίδραση των εξωγενών παραγόν-
των µε τις λιγότερες δυνατές επιπτώσεις. 

Και όσον αφορά στις διαπιστώσεις για το τι ακριβώς συνέβη,
µικρές διαφωνίες µπορεί να έχει κανείς, ανάλογα µε την οπτική
την οποία αναλύει και βλέπει τα πράγµατα. 

Όσον αφορά τώρα στο θέµα των επιπτώσεων -και θέτω ξανά
το ζήτηµα- πέρα από τα µέτρα που έχουν ήδη ληφθεί και ανακοι-
νωθεί -και αναφερθήκατε και σήµερα στο αν κατά τη γνώµη σας
θα χρειαστούν κι άλλα για τη στήριξη και την προστασία των κα-
ταναλωτών- για την αντιµετώπιση του προβλήµατος, θα πρέπει
να πάµε και στην καρδιά της αντιµετώπισης του προβλήµατος.
Θα πρέπει να δούµε τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν, για πα-
ράδειγµα, µε την ενέργεια. Θα παρακολουθήσουµε απλώς την
εξέλιξη και θα ενισχύσουµε τον καταναλωτή, αλλά θα συνεχίσουν
να διαµορφώνονται υψηλές τιµές ή η Κυβέρνηση σκέφτεται να
παρέµβει στο σύστηµα διαµόρφωσης των τιµών, όπως έγινε,
διότι στρεβλώνει την πραγµατικότητα και οι µεγάλες αυξήσεις
του ηλεκτρικού ρεύµατος δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατική
αύξηση του κόστους των επιχειρήσεων; Πρέπει να ξαναδούµε το
θέµα του συστήµατος βάσει του οποίου επιβάλλονται οι ρύποι
σε σχέση και µε τη θέση µας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
να ζητήσουµε πράγµατα; Κατά τη γνώµη µου, ναι, αυτό θα πρέ-
πει να αντιµετωπιστεί. Διότι τόσο η µονοµέρεια εξάρτησης από
το φυσικό αέριο όσο και το χρηµατιστήριο ρύπων οδηγούν σε
τεράστιες αυξήσεις που δεν ανταποκρίνονται στην αύξηση του
κόστους παραγωγής, είτε από ΑΠΕ, ήλιο, αέρα, είτε και από τον
λιγνίτη που συνεχίζει να κατέχει µεγάλο ποσοστό στην παρα-
γωγή ενέργειας.

Όσον αφορά τώρα στο κόστος παραγωγής, η αύξησή του
στην παραγωγή των προϊόντων σήµερα δεν έχει επιδράσει ακόµα
στους καταναλωτές. Θα επιδράσει, όµως, το επόµενο διάστηµα.
Τα τιµολόγια που πήραν οι αγρότες αυτόν τον µήνα είναι πάρα
πολύ αυξηµένα. Θα πρέπει, λοιπόν, να βρούµε έναν τρόπο ανά-
σχεσης αυτών των αυξήσεων, οι οποίες θα µετακυληθούν στον
καταναλωτή.

Είναι πολύ σωστό το µέτρο µείωσης κατά 6% του ΦΠΑ στις
ζωοτροφές. Αρκεί; Όχι, βέβαια. Όλη η φυτική παραγωγή είναι
εκτεθειµένη σε αυτές τις αυξήσεις. Ένα από τα είκοσι στοιχεία
είναι οι ζωοτροφές.

Θα πρέπει, λοιπόν, να δούµε πώς παρεµβαίνουµε στο σύνολο
των παραγόντων που επηρεάζουν τη διαµόρφωση των τιµών,
ούτως ώστε να έχουµε τις λιγότερες δυνατές επιπτώσεις. Είναι
προφανές ότι δεν υπάρχει περίπτωση να µην υπάρχουν επιπτώ-
σεις, διότι ήδη οι οικογενειακοί προϋπολογισµοί επιβαρύνονται.
Όµως, δεν πρέπει αφήσουµε στην αυτορρύθµιση ή να προσπα-
θήσουµε να αντιµετωπίσουµε µε συµβατικά µέτρα ένα πρόβληµα
το οποίο δεν αντιµετωπίζεται µε συµβατικά µέτρα.

Αναφερθήκατε πολύ καλά στον έλεγχο της αγοράς, για να µην
υπάρξει κύµα δευτερογενών ανατιµήσεων χωρίς αιτία. Αυτό είναι
κάτι πραγµατικό. Εδώ, όµως, θέλω να δούµε και πώς αντιµετω-
πίζουµε την αιτία του προβλήµατος. Γι’ αυτό, πέρα από το ότι
έχουµε συναρµοδιότητα και µε άλλα Υπουργεία –και αυτό µπο-
ρείτε να επικαλεστείτε- εγώ ρωτάω την Κυβέρνηση συνολικά για
το θέµα της ενέργειας, ώστε να δούµε σηµαντικά πράγµατα που
να στοχεύουν στην ανάσχεση των τιµών της ενέργειας ή να
δούµε ένα πλαίσιο φορολογικών µέτρων ανάλογο µε αυτό της
µείωσης του ΦΠΑ στις ζωοτροφές. Όλοι οι συντελεστές ΦΠΑ,
παραδείγµατος χάριν, στην παραγωγή θα πρέπει να πάνε στο
χαµηλότερο επίπεδο. Όλοι οι συντελεστές! Και αυτό έχει να
κάνει, βέβαια, όχι µόνο µε την αντιµετώπιση της ακρίβειας, αλλά
και µε την ανάγκη η οικονοµία µας να ανοίξει τα φτερά της µε το

τέλος της πανδηµίας και να µπορέσει να βρει έναν ισχυρότερο
δρόµο στον ευρωπαϊκό και διεθνή στίβο από άποψη ανταγωνι-
στικότητας.

Αυτό πρέπει να εξεταστεί από την Κυβέρνηση. Όλοι οι συντε-
λεστές ΦΠΑ στην παραγωγή πρέπει να µειωθούν. Πρέπει να
δούµε τα ζητήµατα, που έχουν να κάνουν µε τη φορολογική πο-
λιτική και την απασχόληση. Πρέπει να τη συνδέσετε µε την απα-
σχόληση. Ανακοινώθηκαν µέτρα στη Θεσσαλονίκη. Θεωρώ ότι
δεν αρκούν. Πρέπει σε µόνιµη βάση η νέα θέση εργασίας για την
επιχείρηση να σηµαίνει µείωση της φορολογίας για την επιχεί-
ρηση, παραπάνω από ό,τι είναι το έξοδο.

Εµείς χαρακτηριστικά λέµε -και τελειώνω µ’ αυτό, κύριε Πρό-
εδρε- ότι για κάθε 1.000 ευρώ σε νέα πρόσληψη να αποσβένεται
στην επιχείρηση για 1.500 ευρώ. Λέµε καθαρά το αντίστοιχο για
όποιες επενδύσεις αφορούν την ψηφιακή τεχνολογία και το πε-
ριβάλλον, δηλαδή να έχουµε άµεσες αποσβέσεις. 

Όλο αυτό το σύνολο, λοιπόν, των µέτρων, παράλληλα µε τα
µέτρα προστασίας µπορούν να µας δώσουν το αποτέλεσµα που
θέλουµε για την προστασία των καταναλωτών και, ταυτόχρονα,
να ενισχύσουν τις επιχειρήσεις µας για το αύριο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κεγκέρογλου.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, ο λόγος σε σας για τη δευτερολογία

σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κατ’ αρχάς θα µου επιτρέψετε να διαβάσω
λίγο τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ που ανακοινώθηκαν µόλις χθες,
κύριε συνάδελφε. Τα έχω κρατήσει στο κινητό µου, για να µην
κάνω λάθος.

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, εγώ έχω σπουδάσει ιστορία και αρ-
χαιολογία στο πανεπιστήµιο και όχι φυσική, αλλά είχα πάντα
πολύ µεγάλη έφεση στις θετικές επιστήµες και στη Φυσική είχα
πάντα «20», όπως και στα Μαθηµατικά.

Πρέπει να σας πω, λοιπόν -και ίσως το καταλάβετε- ότι η οικο-
νοµία δεν είναι µία απλή πρόσθεση ή αφαίρεση, αλλά είναι πο-
λυπαραγοντική εξίσωση. Είπατε για τις αυξήσεις στις τιµές στα
τιµολόγια που πήραν οι παραγωγοί. Είναι αληθές. Παράλληλα,
οι παραγωγοί µας πουλάνε όλα τους τα προϊόντα στις υψηλότε-
ρες τιµές των τελευταίων δέκα ετών. Άρα έχουν και υψηλότερο
εισόδηµα από τις πωλήσεις της παραγωγής τους. Δεν είναι µόνο
η µία πλευρά που πρέπει να κοιτάµε. Πρέπει να κοιτάµε και την
άλλη πλευρά. Σήµερα, οι Έλληνες παραγωγοί, για παράδειγµα
στο λάδι -λέω ένα παράδειγµα όπου υπάρχει αύξηση στην τιµή
για το καλάθι της νοικοκυράς- έχουν τη µεγαλύτερη αύξηση που
είχαν ποτέ. Άρα κοιτάµε και τι εισπράττουν, όχι µόνο το τι ξο-
δεύουν, για να µπορούµε να βγάλουµε το αποτέλεσµα.

Όσον αφορά, κύριε συνάδελφε, το τι συµβαίνει µε την ελληνική
οικονοµία, θέλω να διαβάσω στο Σώµα τη χθεσινή ανακοίνωση της
ΕΛΣΤΑΤ: «Για το σύνολο των επιχειρήσεων της οικονοµίας µε υπο-
χρέωση τήρησης διπλογραφικών βιβλίων, για τις οποίες υπάρχουν
διαθέσιµα στοιχεία σε µηνιαία βάση…» -ακούστε, κύριε Κεγκέρο-
γλου- «…ο κύκλος εργασιών τον Ιούλιο του 2021 ανήλθε σε
25.364.077 ευρώ, σηµειώνοντας αύξηση 24,3% σε σχέση µε τον
Ιούλιο του 2020. Τη µεγαλύτερη αύξηση του κύκλου εργασιών τον
Ιούλιο του 2021, σε σύγκριση µε τον Ιούλιο του 2020, παρουσία-
σαν επιχειρήσεις του τοµέα δραστηριότητας υπηρεσιών παροχής
καταλύµατος και υπηρεσιών εστίασης».

Προσέξτε, η αύξηση για τις υπηρεσίες καταλύµατος και εστία-
σης τον Ιούλιο του 2021 σε σχέση µε τον Ιούλιο του 2020 –τον
Ιούλιο του 2020 δεν είχαµε µέτρα καραντίνας, ήταν ανοιχτή η οι-
κονοµία, το ίδιο και το 2021- είναι 172%! Για τις επιχειρήσεις που
τέθηκαν σε αναστολή λειτουργίας τον Μάρτιο του 2020 µε υπο-
χρέωση τήρησης διπλογραφικών βιβλίων, η αύξηση ανήλθε µε-
ταξύ Ιουλίου του 2021 και Ιουλίου του 2020 σε 58,1%! Πάλι δεν
υπήρχε καραντίνα τον Ιούλιο του 2020 ούτε τον Ιούλιο του 2021.

Τα χθεσινά στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ δείχνουν ότι η ανεργία τον
µήνα Αύγουστο του 2021 έπεσε στο 14,5%, χαµηλότερα κατά
δύο µονάδες από ό,τι ήταν τον ίδιο µήνα το 2019, πριν την παν-
δηµία. Σας υπενθυµίζω ότι στην αρχή της πανδηµίας είχατε προ-
βλέψει και εσείς πιθανότητα έκρηξης της ανεργίας λόγω της
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πανδηµίας. Όχι µόνο δεν ήρθε αυτή η έκρηξη της πανδηµίας,
αλλά χάρη στα σωστά οικονοµικά µέτρα της Κυβερνήσεως η
ανεργία πέφτει και µε µεγάλη ταχύτητα.

Επίσης όσον αφορά γενικά στην οικονοµία, οφείλω να σας
υπενθυµίσω -ως καλός συνάδελφος είµαι βέβαιος ότι τα ξέρετε-
ότι η Κυβέρνηση αναθεώρησε προς τα πάνω τις προβλέψεις της
από 3,6% του προϋπολογισµού στο 5,9%. Αυτό µας επέτρεψε
στη Θεσσαλονίκη να ανακοινώσουµε µία σειρά νέων οικονοµικών
µέτρων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, για λίγα λεπτά ακόµα να
αναφερθώ. 

Και βεβαίως, κύριε συνάδελφε, αποκλείω να µην διαβάζετε τον
διεθνή οικονοµικό Τύπο. Προχθές η εταιρεία «MOODY’S» ανέ-
βασε τις προβλέψεις για την ελληνική οικονοµία στο 8,2, η «CAP-
ITAL ECONOMICS» στο 8,6 κ.ο.κ.. Ας µην τις αναφέρω µία µία
γιατί θα χάσουµε χρόνο. Όλοι, δηλαδή, οι διεθνείς αναλυτές, οι
οποίοι παρακολουθούν την ελληνική οικονοµία, µιλούν για ένα
µικρό οικονοµικό θαύµα. Σήµερα δε σε µεγάλη οικονοµική εφη-
µερίδα της Γερµανίας υπάρχει ολοσέλιδο αφιέρωµα στο πώς η
ελληνική οικονοµία απογειώνεται, στο πώς ο τουρισµός της πήγε
καλύτερα από ποτέ και στο πώς η Ελλάδα είναι µία από τις λίγες
-τέσσερις αν θυµάµαι καλά, γράφει- ευρωπαϊκές χώρες, που κα-
τάφερε τόσο σύντοµα να θεραπεύσει σε επίπεδο ΑΕΠ όλες τις
συνέπειες της πανδηµίας και έχει µια εκτενή αναφορά επαινετική
για τα οικονοµικά µέτρα που έλαβε η ελληνική Κυβέρνηση.

Δεν είναι δυνατόν, κύριε συνάδελφε, η ελληνική οικονοµία να
τρέχει µε αυτούς τους ρυθµούς και να µην ακούµε και να ακούµε
και ένα «µπράβο». Δηλαδή τίποτα δεν κάνουµε; Μόνη της τρέχει;

Είναι απολύτως, λοιπόν, προφανές ότι τα οικονοµικά µέτρα,
που έχουµε λάβει µέχρι τώρα είχαν εξαιρετικά θετικό οικονοµικό
αποτύπωµα και λέµε στους Έλληνες πολίτες ότι όπως αντιµετω-
πίσαµε τις προηγούµενες κρίσεις, που έτυχαν στο διάστηµα της
διακυβερνήσεώς µας, την κρίση τη µεταναστευτική και την κρίση
της πανδηµίας, έτσι τώρα θα αντιµετωπίσουµε µε λογική, σύ-
νεση, σωφροσύνη, αλλά και αποτελεσµατικά µέτρα, την κρίση
του πληθωρισµού που έρχεται από το εξωτερικό.

Ως προς την ενέργεια θα µου επιτρέψετε να πω ορισµένα
πράγµατα για να τα ξέρει ο κόσµος. Η επιλογή της ανθρωπότη-
τας και κυρίως της Ευρώπης να αντιµετωπίσουµε τη βρώµικη
ενέργεια και να µειώσουµε τις εκποµπές του διοξειδίου του άν-
θρακα δεν είναι µια επιλογή, που µπορεί να προκαλεί µεταξύ µας
πολιτική αντιπαλότητα. Αφορά στο µέλλον των παιδιών µας, των
εγγονών µας και ίσως και στην ίδια την επιβίωση του ανθρώπινου
είδους. Άρα αποτελεί την πρώτη και ύψιστη προτεραιότητα. Επο-
µένως, καλώς η Ευρωπαϊκή Ένωση θέτει αυτούς τους στόχους
και καλώς η ελληνική Κυβέρνηση µε την απολιγνιτοποίηση πρω-
ταγωνιστεί σε αυτήν την προσπάθεια. 

Να ξέρουν, όµως, οι πολίτες ότι η αύξηση του κόστους των
ρύπων είναι πλέον τόσο µεγάλη, που ο λιγνίτης γίνεται η πιο ζη-
µιογόνος µορφή ενέργειας για τη ΔΕΗ. Όσο παράγουµε ενέρ-
γεια από λιγνίτη, τόσο η ΔΕΗ χάνει λεφτά. Για να µπορούµε να
αυξήσουµε την παραγωγή ΑΠΕ, να αλλάξουµε το ενεργειακό
µείγµα και να πέσει η τιµή της ενέργειας στ’ αλήθεια, έγινε η πώ-
ληση του 49% του ΔΕΔΔΗΕ, που θα οδηγήσει σε έναν χρόνο
στην ανανέωση του δικτύου που θα επιτρέψει στη ΡΑΕ να δίνει
µεγαλύτερες και περισσότερες άδειες για να κουµπώσουν στο
σύστηµα οι πολλές πια, οι δεκάδες καινούριες επενδύσεις στον
τοµέα των ΑΠΕ που έχει αποδεχθεί η ελληνική Κυβέρνηση και
εγώ προσωπικά ως Υπουργός Ανάπτυξης και ο συνάδελφός µου
ο Υπουργός Ενέργειας. Και επίκεινται και νοµοθετικές ρυθµίσεις
µέχρι το τέλος του χρόνου που θα βελτιώσουν ακόµα παραπάνω,
θα δώσουν περισσότερο χώρο στις ΑΠΕ. Με αυτόν τον τρόπο θα
αντιµετωπίσουµε σύντοµα το υψηλό κόστος ενέργειας της Ελ-
λάδας, που είναι µια πραγµατικότητα.

Όσον αφορά το µέσο νοικοκυριό, κύριε συνάδελφε, τα µέτρα
που ανακοινώσαµε στη ΔΕΘ, νοµίζω είναι επαρκή, αφού το κρά-
τος θα καλύψει όλη την αύξηση στο ρεύµα στο µέσο νοικοκυριό
και στη µέση επιχείρηση. Άρα κανείς δεν πρέπει να ανησυχεί για
τις αυξήσεις του ρεύµατος, για το λογαριασµό του. Όσον αφορά

τις µεγάλες βιοµηχανίες, όπου εκεί πραγµατικά θα µπορεί να
τους δώσει ένα ανταγωνιστικό µειονέκτηµα, οι περισσότερες από
αυτές έχουν κλειστά συµβόλαια µε τη ΔΕΗ και είναι προστατευ-
µένες για ένα αρκετά µεγάλο χρονικό διάστηµα από τη µεγάλη
αύξηση της τιµής.

Θεωρούµε όλοι -θα φανεί αν αυτό είναι αλήθεια- ότι αυτές οι
µεγάλες αυξήσεις οφείλονται στην ταλάντωση για την οποία σας
µίλησα προηγουµένως. Για να εξηγήσω και λίγο το «Κ» που ανα-
φέρατε, γιατί όπως σας είπα στη φυσική ήµουν πάντα πάρα πολύ
καλός, να σας πω, για να µετρήσετε το «Κ», ότι πέρσι ξυπνήσαµε
µία µέρα και το πετρέλαιο είχε µηδέν δολάρια. Αρκεί να είχες
χώρο να το φορτώσεις και έπαιρνες πετρέλαιο τσάµπα. Φαντα-
στείτε πόση ενέργεια µπήκε στο σύστηµα και πόση εκτόνωση
χρειάζεται το σύστηµα για να µπορέσει να έρθει σε θέση ισορ-
ροπίας. Αυτό ζούµε τώρα.

Θα έρθει όµως σε θέση ισορροπίας. Πιστεύουµε όλοι ότι από
τις γιορτές και µετά θα αρχίσει η αντίστροφη πορεία όλου αυτού
του φαινοµένου, καθόσον η παγκόσµια ζήτηση θα έχει πλέον εκ-
πληρωθεί, η αγορά των Χριστουγέννων θα έχει τελειώσει και η
οικονοµία σιγά-σιγά θα µπαίνει σε πιο οµαλούς ρυθµούς, εκτός
και αν έχουµε κάποια επόµενη πολύ µεγάλη αναταραχή.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής. Η Κυβέρνηση δεν
έφερε µόνο αυτά τα µέτρα. Μετρήστε, κύριε Κεγκέρογλου: Ει-
σφορά αλληλεγγύης. Αφορά ελάφρυνση στο εισόδηµα, στο κό-
στος δηλαδή, άρα αύξηση εισοδήµατος σε όλους τους
µισθωτούς, σε όλους του ιδιωτικού τοµέα, στους πάντες. 

Δεύτερον, για τις επιχειρήσεις η µείωση της επιστροφής της
επιστρεπτέας προκαταβολής αφορά σε όλες τις επιχειρήσεις, οι
οποίες θα πληρώσουν λιγότερα χρήµατα, επίσης, στο κράτος. 

Η µείωση του ΦΠΑ σε κρίσιµα προϊόντα. Η µείωση του φόρου
εισοδήµατος. Η µείωση του ΕΝΦΙΑ και πολλά άλλα.

Όλα αυτά, όπως αποδεικνύει και η ΕΛΣΤΑΤ και όπως αποδει-
κνύει η πορεία της ελληνικής οικονοµίας, έχουν αυξήσει το µέσο
εισόδηµα των Ελλήνων. Και ναι, εφόσον οι προβλέψεις των διε-
θνών οίκων για τη µεγάλη αύξηση της ελληνικής οικονοµίας και
τη µεγάλη ανάπτυξη το 2021 επιβεβαιωθούν, εάν χρειαστεί -και
θα το αποφασίσει ο κύριος Πρωθυπουργός- θα υπάρχει ο δηµο-
σιονοµικός χώρος για να δοθούν και επιπλέον µέτρα. Γιατί ευτυ-
χώς χάρη στη συλλογική µας προσπάθεια και στις προσπάθειες
όλων των Ελλήνων το 2021 εξελίσσεται σε µία από τις καλύτερες
οικονοµικά χρονιές για την Ελλάδα και ίσως στο ρεκόρ ανάπτυ-
ξης όλων των εποχών για την ελληνική οικονοµία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. Και στον ερωτώντα Βουλευτή αλλά
και στον Υπουργό το Προεδρείο έδωσε αρκετό χρόνο γιατί το
θέµα είναι πανελλαδικό και απασχολούν τόσο τα ερωτήµατα του
κ. Κεγκέρογλου όσο και οι απαντήσεις. Γιατί -το έχω πει πολλές
φορές- οι επίκαιρες ερωτήσεις στο µεγαλύτερο ποσοστό έχουν
και παιδευτικό, εκτός από τον ενηµερωτικό, χαρακτήρα για κρί-
σιµα θέµατα τα οποία είναι γενικότερα και γι’ αυτό το Προεδρείο
δίνει περισσότερο χρόνο.

Προχωράµε τώρα στη δεύτερη µε αριθµό 8455/6-8-2021 ερώ-
τηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων, του Βουλευτή Β’
Δυτικής Αττικής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Γεωργίου
Τσίπρα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Εξαιρετικά
αργοπορηµένη εµπλοκή της πληθώρας των πυροσβε- στικών ενα-
έριων και επίγειων µέσων καθώς και του προσωπικού των Ενό-
πλων Δυνάµεων στην κατάσβεση των µαινόµενων πυρκαγιών».

Κύριε Τσίπρα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, µε τις φετινές καταστροφικές πυρκα-

γιές καταγράφηκαν δύο τεράστιες «επιτυχίες» της Κυβέρνησης.
Είναι δύο, δεν είναι µία. Η µία αφορά τις ίδιες τις πυρκαγιές. Εί-
χαµε αύξηση των καµένων εκτάσεων κατά 500%, πέντε φορές
πάνω από τον µέσο όρο της περιόδου 2008 - 2020. Από την άλλη
µεριά -ειδικό ζήτηµα που δεν το γνωρίζει ο πολύς κόσµος- φανε-
ρώθηκε πλέον η απαξίωση και η υπολειτουργία της ΕΑΒ.

Και για το ένα και για το άλλο ζήτηµα γνωρίζουµε ότι δεν είναι
το Υπουργείο Άµυνας ο πρώτος υπεύθυνος. Έχει όµως σαφέ-
στατα συµπληρωµατική ευθύνη και για το ένα και για το άλλο. Να
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συµπληρώσω µόνο για την ΕΑΒ την τεράστια «επιτυχία» ότι είναι
η πρώτη φορά που ενώ ήµασταν αποκλειστικοί παραγωγοί, η ΕΑΒ
δηλαδή, εξαρτηµάτων των F-16 για τη «LOCKHEED MARTIN», προ
τεσσάρων µηνών αποφασίστηκε από την εταιρεία να πάψουµε να
είµαστε αποκλειστικοί παραγωγοί, δεν µπορούµε να σηκώσουµε
το βάρος της παραγωγής, η οποία θα µεταφερθεί σε άλλες χώρες.
Και αυτό ενώ γνωρίζετε το πρόβληµα αυτό από την πρώτη µέρα
του Ιουλίου του ‘19. 

Επανέρχοµαι στις πυρκαγιές, λοιπόν. Στα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης -και τα περισσότερα δεν είναι µε την Αντιπολίτευση- δεν
αναφέρεται πουθενά αξιοσηµείωτη παρουσία του προσωπικού
των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Ο Αρχηγός ΓΕΕΘΑ δηλώνει στις 5-8-2021 ότι θα διατεθούν -ενώ
έχουν ξεκινήσει ήδη και έχουν φουντώσει όλες οι πυρκαγιές- πεν-
τακόσια µέλη του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων, εξήντα
τρία οχήµατα, τέσσερα ερπυστριοφόρα, καθώς και τριάντα εννέα
αεροσκάφη και ελικόπτερα για αεροπυρόσβεση. Μέχρι τότε ο
ίδιος ο Αρχηγός ΓΕΕΘΑ δήλωνε ότι είχαν διατεθεί µόλις εκατό
άτοµα του προσωπικού και τέσσερα ερπυστριοφόρα µηχανήµατα. 

Ποια είναι η αιτία που δεν διατέθηκαν εγκαίρως τα εξήντα τρία
οχήµατα και τα τριάντα εννέα αεροσκάφη και άργησαν να είναι
διαθέσιµα –και δεν είναι ούτε αυτό ακριβές- µετά τις 5 Αυγούστου;
Δεν ήταν απαραίτητο εφόσον ήµασταν στο µέσον της αντιπυρικής
περιόδου να έχει φροντιστεί να είναι αυτά διαθέσιµα;

Για ποιον λόγο διατέθηκε µέχρι περίπου το ένα δέκατο του προ-
σωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων και µέσων, όπως φαίνεται από
τη δήλωση της 5-8; Εσείς προσωπικά στις 7-5 είχατε πει ότι θα ξε-
κινήσουµε µε έξι Καναντέρ 415 και 215 και θα φτάσουµε τα εννέα. 

Δεν µπαίνω στη συζήτηση για το πόσο φταίει η ΕΑΒ. Υπάρχει
όµως το ερώτηµα για το τι ενέργειες είχατε κάνει ως Υπουργείο
Άµυνας για το ζήτηµα της ΕΑΒ και κυρίως, τι σχεδιασµός είχε γίνει
και αν είχε γίνει µέχρι τον Μάρτιο του 2021, όπως οφείλατε, για
το ζήτηµα της αντιπυρικής περιόδου, έτσι ώστε αντί να έχουµε τε-
λικά δεκαοκτώ Καναντέρ που έπρεπε να είναι διαθέσιµα, είχαµε
µόλις έξι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Τσίπρα.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Νικόλαος Πανα-

γιωτόπουλος, για τη δική του πρωτολογία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, στην ερώτηση µε τίτλο «Εξαιρετικά αργοπο-

ρηµένη η συµµετοχή των εναέριων µέσων και του προσωπικού των
Ενόπλων Δυνάµεων στην κατάσβεση των πυρκαγιών» το πρώτο
σχόλιο που έχω να κάνω είναι ότι είναι εξαιρετικά ανακριβή τα
στοιχεία τα οποία παραθέτετε, όπως επίσης ότι είναι εξαιρετικά
ανεπαρκής ο χρόνος προκειµένου να δώσω µία συνολική απάν-
τηση για το τι έγινε πραγµατικά, πόσα στοιχεία των Ενόπλων Δυ-
νάµεων ενεπλάκησαν, σε τι χρόνο, αν ήταν έγκαιρη η συµµετοχή
τους ή αργοπορηµένη και, εν πάση περιπτώσει, ποια ήταν η συ-
νολική συµµετοχή των Ενόπλων Δυνάµεων στο έργο αυτό.

Θέλω να πω όµως, ότι αυτή η εκτίµηση πραγµατικά αδικεί κα-
τάφωρα τις Ένοπλες Δυνάµεις και τις χιλιάδες του προσωπικού
που ενεπλάκησαν στον αγώνα κατά των καταστροφικών πυρκα-
γιών, που έπληξαν τη χώρα από το τέλος Ιουλίου µέχρι περίπου
τα µέσα και βάλε Αυγούστου που µας πέρασε.

Το αποτέλεσµα είναι δεδοµένο, η καταστροφή είναι τεράστια
ασφαλώς, θα µπορούσε να είναι µεγαλύτερη, αλλά είναι τεράστια
και ασφαλώς παίζετε µε το συναίσθηµα αυτή τη στιγµή, δεδοµέ-
νου ότι αν πείτε σε κάποιον πυρόπληκτο ότι κινήθηκαν όλες οι δυ-
νάµεις εγκαίρως, προφανώς δεν θα τον πείσετε, κανείς δεν θα τον
πείσει.

Από κει και πέρα, καλό όµως είναι ψύχραιµα να δίνουµε τα
στοιχεία. Ήδη από την Τετάρτη 25 Αυγούστου στη συζήτηση που
έγινε στη Βουλή σε αυτή την Αίθουσα σε επίπεδο πολιτικών Αρ-
χηγών, ο Πρωθυπουργός, θα έλεγα, τοποθετήθηκε επί του θέ-
µατος, λέγοντας ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις διέθεσαν άµεσα όλες
τις δυνάµεις σε προσωπικό, µέσα και υλικά, ακριβώς τόσο σε
αριθµούς όσο και στις περιοχές που ζητήθηκαν από τη Γενική
Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας.

Άρα, µε δυο λόγια, η εµπλοκή των Ενόπλων Δυνάµεων σε διά-
θεση εναέριων µέσων πυρόσβεσης, προσωπικού, επιτηρητικών
µέσων και τα λοιπά, όποτε και ό,τι µας ζητήθηκε από τη Γενική
Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας αυτό και διατέθηκε. Όποτε
µας ζητήθηκε, ό,τι µας ζητήθηκε. 

Ήδη από την έναρξη της αντιπυρικής περιόδου, δηλαδή από
1ης-5-2021, δόθηκε σήµα-εντολή από το ΓΕΕΘΑ για περιπόλους
δασοπροστασίας και τη στελέχωση πυροφυλακίων σε όλη την
επικράτεια. Καθηµερινά εκτελέστηκαν πτήσεις επιτήρησης και
αεροπυρόσβεσης, ενώ διατέθηκαν και µηχανήµατα µηχανικού,
οχήµατα και υλικά µε το ανάλογο τεχνικό και υποστηρικτικό προ-
σωπικό, όπου και οποτεδήποτε απαιτήθηκε ανάλογα, όπως είπα,
µε τις ανάγκες της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Θα χρειαστώ χρόνο, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ δώστε
µου παραπάνω. Δεν θα τα πω όλα, είναι αδύνατον, αλλά τουλά-
χιστον να παραθέσω κάποια στοιχεία αντικειµενικά.

Επιπροσθέτως, από τις 2 Αυγούστου 2021, ηµέρα Δευτέρα,
λόγω του υψηλού δείκτη επικινδυνότητας που προβλεπόταν για
τις επόµενες µέρες, µε διαταγές του ΓΕΕΘΑ ενεργοποιήθηκε το
σύνολο του προσωπικού και των µέσων που καθορίζει τα σχετικά
σχέδια στη συνδροµή για την αντιµετώπιση δασικών πυρκαγιών. 

Θυµίζω ότι τις προηγούµενες µέρες είχαν ξεσπάσει πυρκαγιές
σε νησιωτικές περιοχές, στη Ρόδο και την Κω αν δεν κάνω λάθος,
και µάλιστα δύο από αυτές ήταν πολύ κοντά σε στρατιωτικές µο-
νάδες. Γι’ αυτό και διατάχθηκε ήδη από τη Δευτέρα 2 Αυγούστου
2021 -στις 5 Αυγούστου έγινε η σύσκεψη για την περαιτέρω συν-
δροµή και όχι τη συνδροµή από εκείνη τη στιγµή και µετά, αλλά
για την περαιτέρω συνδροµή των Ενόπλων Δυνάµεων, στο Μέ-
γαρο Μαξίµου υπό τον Πρωθυπουργό και µετά βέβαια βγήκαν
και οι σχετικές ανακοινώσεις από εµένα και τον Αρχηγό ΓΕΕΘΑ-
είχαν εκδοθεί διαταγές ενεργοποίησης τµηµάτων του «ΔΕΥΚΑ-
ΛΙΩΝΑ», καθώς και επαύξηση των ετοιµοτήτων των τµηµάτων
«ΔΕΥΚΑΛΙΩΝΑ». 

Διατάχθηκε επιφυλακή πενήντα ατόµων εντός κάθε στρατοπέ-
δου στην περιοχή της Αττικής και της Βοιωτίας -καθώς εκεί είχαν
ήδη ξεκινήσει οι πυρκαγιές- και διατάχθηκε η επαύξηση της επι-
τήρησης µε την ποµπή εποχούµενων περιπόλων σε εικοσιτετρά-
ωρη βάση για εντοπισµό και κατάσβεση εγκαίρως τυχόν εστιών
κοντά σε στρατόπεδα. Όπως είπα οι δύο πυρκαγιές που είχαν
ξεσπάσει σε Ρόδο και Κω ήταν κοντά στα στρατόπεδα σε ακτίνα
έως και δέκα χιλιοµέτρων. Την Τρίτη 3 Αυγούστου χερσαία τµή-
µατα των Ενόπλων Δυνάµεων µε «Οµάδες Δευκαλίων» και µηχα-
νήµατα µηχανικού ενεπλάκησαν στο µέτωπο της πυρκαγιάς στην
περιοχή του Τατοΐου. Γι’ αυτό και η πυρκαγιά δεν επεκτάθηκε
µέσα στο αεροδρόµιο της Δεκέλειας στην αεροπορική βάση.
Έκαψε περιφερειακά γύρω από τον φράχτη κάποια δέντρα,
καθώς και ένα κτήριο αποθήκευσης παλιό, µη λειτουργικό για τη
βάση και αυτή ήταν ευτυχώς η µόνη ζηµιά καθώς εκεί σταµάτη-
σαν τη φωτιά. Αυτά όσον αφορά το αεροδρόµιο της Δεκέλειας
στο Τατόι, αλλά αυτή ήταν εµπλοκή -όπως καταλαβαίνετε- πάρα
πολύ αυξηµένη. 

Κατά το χρονικό διάστηµα από Τρίτη 3 έως και Παρασκευή 13
Αυγούστου οι Ένοπλες Δυνάµεις συνέδραµαν την Γενική Γραµ-
µατεία Πολιτικής Προστασίας µε προσωπικό και µέσα ανά γεω-
γραφικό διαµέρισµα κατά αριθµούς -που θα καταθέσω- τόσο
στην Εύβοια, στην Αττική, στην Πελοπόννησο και στην υπόλοιπη
επικράτεια, µε κάποιες χιλιάδες οπλιτών και αξιωµατικών, ενώ
φυσικά το σύνολο των εναέριων µέσων που ήταν διαθέσιµα -και
θα µιλήσω και γι’ αυτό- καθώς και οχηµάτων, ακόµα και πλωτών
µέσων για το ενδεχόµενο της συνδροµής στην εκκένωση του
πληθυσµού από την Εύβοια που µαίνονταν οι πυρκαγιές, ήταν
άνευ προηγουµένου όσον αφορά τα νούµερα και τα µέσα που
χρησιµοποιήθηκαν.

Εναέρια µέσα: Η µέγιστη διαθεσιµότητα ανήλθε στα τριάντα
τρία αεροσκάφη, πέραν των λοιπών ιπτάµενων µέσων που χρη-
σιµοποιήθηκαν σε αποστολές επιτήρησης και κάλυψης αναγκών
διοικητικής µέριµνας -µη επανδρωµένα οχήµατα για επιτήρηση,
ελικόπτερα για επιτήρηση, κ.λπ.- µιλάµε µόνο για τα αεροπυρο-
σβεστικά µέσα, δηλαδή Καναντέρ -παλιά και νέα- και ελικόπτερα
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Σινούκ. Αυτά είναι τα µέσα που διαθέτουν οι Ένοπλες Δυνάµεις
όσον αφορά την αεροπυρόσβεση. Τα υπόλοιπα είναι, όπως ας
πούµε τα Έρικσον ή τα ρωσικά τα Μπεριέβ που νοικιάστηκαν,
της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας. 

Όσον αφορά τα Καναντέρ στην ΕΑΒ βρίσκονται τρία για συν-
τήρηση, δύο παλιά 215 και ένα καινούργιο 415. Αυτά που διατέ-
θηκαν κατά το µήνα Ιούλιο και Αύγουστο ήταν έξι και οκτώ
αντίστοιχα, έξι παλιά και οκτώ καινούργια. Οι αριθµοί -ξέρετε-
δεν είναι χειρότεροι από άλλες περιόδους. Αντιθέτως, θα µπο-
ρούσα να ισχυριστώ ότι είναι καλύτεροι από άλλες περιόδους.
Δεν τα έχουµε όλα. Ναι, ποτέ δεν τα έχουµε όλα. Είναι κάποια
πάντα µέσα στην ΕΑΒ για συντήρηση; Δεν θα µπω στη συζήτηση
αυτήν τη στιγµή για την ΕΑΒ. Ασφαλώς και θα µπορούσε να απο-
τελέσει αντικείµενο άλλης ερώτησης κοινοβουλευτικού ελέγχου.
Ούτε θα αναφερθώ στην υπόθεση των F-16. Υπάρχουν επιχειρή-
µατα υπέρ και κατά αυτού, αλλά δεν είναι της παρούσης. Σε κάθε
περίπτωση, όµως, η συντήρηση των Καναντέρ ήταν σε ικανοποι-
ητικό επίπεδο και πραγµατικά αυτά που λειτούργησαν συνέβαλ-
λαν τα µέγιστα, αν και κανείς µπορεί να ισχυριστεί ότι και εκατό
Καναντέρ να είχε διαθέσιµα η Πολεµική Αεροπορία για την κα-
τάσβεση, εκείνες τις µέρες µε εκατόν είκοσι, εκατόν τριάντα πυρ-
καγιές που ξεσπούσαν ή εξελίσσονταν κατά µέσο όρο είναι
αµφίβολο αν και αυτά θα επαρκούσαν. 

Σινούκ: Έγινε κουβέντα και για τα Σινούκ -και µε αυτό θα
κλείσω για να αφήσω και µερικά για τη δευτερολογία µου και θα
καταθέσω και τα σχετικά µε τον επακριβή αριθµό. Κοιτάξτε, κατά
τον επιχειρησιακό σχεδιασµό, τρία Σινούκ διατίθενται σε πυρο-
σβεστικό έργο, µε τους κάδους και τα λοιπά, κατά τον τρέχοντα
επιχειρησιακό σχεδιασµό. Διαθέτουµε περισσότερα. Κάποια είναι
διαθέσιµα, κάποια όχι. Έχει ενδιαφέρον όµως και ίσως θα µπο-
ρούσε να αποτελέσει -σας προτρέπω γι’ αυτό- αντικείµενο ειδι-
κής ερώτησης στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου να
δούµε ποια είναι η πραγµατική κατάσταση στα Σινούκ. Είχαµε
κάποια διαθέσιµα, λιγότερα από τον συνολικό αριθµό των Σινούκ,
αλλά -ξέρετε- όταν αγοράζαµε τα επιπλέον δεν αγοράζαµε και
επισκευαστικές δυνατότητες. Οι επισκευαστικές δυνατότητες
µετά το 2017 µε περισσότερα Σινούκ παρέµειναν οι ίδιες όπως
ήταν και πριν το 2017. Επίσης, όταν αγοράζαµε καινούργια Σι-
νούκ δεν αγοράζαµε κατά την προσφιλή συνήθεια των προηγου-
µένων και συµβάσεις εν συνεχεία υποστήριξης. 

Η σύµβαση εν συνεχεία για υποστήριξη των Σινούκ πέρασε στις
αρχές ή τα µέσα του 2020 -αν δεν απατώµαι- που επιτρέπει την
απρόσκοπτη ροή σε ανταλλακτικά και άρα τη συντήρηση. ‘Οσο
διατίθενται τα Σινούκ σε διάφορες αποστολές, κυρίως αεροδια-
κοµιδές -ξέρετε πόσο µεγάλη επιβάρυνση υπήρξε στα µεταφορικά
της αεροπορίας στρατού λόγω αεροδιακοµιδών, σε συνεργασία
µε το ΕΚΑΒ, ασθενών από ακριτικές περιοχές της χώρας, ιδίως
κατά την περίοδο της COVID, όπου κάθε µέρα ανέκυπταν αρκετές
περιπτώσεις- τόσο καταναλώνονταν οι ώρες πτήσης.

Είναι πάγιο αίτηµα της Διοίκησης Αεροπορίας Στρατού, αν
είναι δυνατόν, να απαλυνθεί αυτό το φορτίο -όχι να εγκαταλει-
φθεί αυτή, αν θέλετε, η κοινωνική µέριµνα- µε ενισχύσεις από
αλλού, από τα ελικόπτερα του ΕΚΑΒ, ας πούµε, τα οποία κάποια
στιγµή, θα τεθούν σε πτητική ετοιµότητα, πλην όµως ακόµα εκ-
παιδεύεται το προσωπικό.

Θα ήταν µεγάλη υπόθεση για να ελαφρυνθεί λίγο ο φόρτος
των Σινούκ εποµένως να διατηρούν διαθέσιµες ώρες πτήσης,
που ενδεχοµένως, σε µια κρίση θα µπορούσε να αποδειχθεί εξαι-
ρετικά χρήσιµο.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, ο αριθµός που προβλέπεται από
τον επιχειρησιακό σχεδιασµό είχε προβλεφθεί.

Ως προς τα δεκαοκτώ Pezetel ξέρετε ότι αυτά δεν εντάσσονται
για εργοστασιακή συντήρηση στην ΕΑΒ. Έτσι και αλλιώς, όλα ή
περίπου όλα ήταν διαθέσιµα και έκαναν κατασβεστικό έργο.

Νοµίζω ότι, µετά από όλα αυτά, δεν µίλησα καθόλου για τη
διάθεση χερσαίου προσωπικού στην επιτήρηση στις καµένες πε-
ριοχές, στις ορεινές δασικές περιοχές, ώστε να λειτουργήσουν
αποτρεπτικά ενδεχοµένως σε κάποιους πονηρούς, γιατί δεν εί-
χαµε µόνο πυρκαγιές που προκλήθηκαν από τον ακραίο καύ-
σωνα. Είχαµε αποδεδειγµένα πυρκαγιές που προκλήθηκαν από
εµπρησµό. Άλλωστε, συνελήφθησαν και εµπρηστές.

Μπορώ να πιθανολογήσω ότι οι επιτηρήσεις στις ορεινές δα-
σικές περιοχές και στα νησιά έφεραν και αποτέλεσµα, απέτρε-
ψαν. Όµως, σε κάθε περίπτωση, νοµίζω ότι θα ήταν άδικο -µε
αυτό κλείνω- να υπάρχει η αντίληψη ότι η εµπλοκή των Ενόπλων
Δυνάµεων ήταν εξαιρετικά καθυστερηµένη. Όχι. Πριν τη σύ-
σκεψη που όρισε την περαιτέρω εµπλοκή τους στις 5 Αυγούστου
είχαν ήδη εµπλακεί οι Ένοπλες Δυνάµεις, είχαν ήδη παράξει
έργο και όχι µόνο σε επίπεδο δασοπυρόσβεσης, κυρίως και επι-
τήρησης και συνεχίστηκε αυτό τις επόµενες µέρες, µε την εµ-
πλοκή χιλιάδων στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων σε µια
κινητοποίηση, η οποία µπορώ να πω ότι ως προς το εύρος της,
το µέγεθος εµπλοκής των στελεχών, ήταν µεγαλύτερη από ποτέ.

Το αποτέλεσµα είναι δεδοµένο, αλλά νοµίζω ότι η αντίληψη, η
κρίση ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις ενεπλάκησαν εξαιρετικά καθυ-
στερηµένα αδικεί πραγµατικά όλον αυτόν τον τεράστιο όγκο των
στελεχών που κινητοποιήθηκαν και τα έδωσαν όλα, προσπαθών-
τας να συνδράµουν την κοινωνία και να βοηθήσουν στο έργο της
κατάσβεσης.

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είπατε και πολλά

στην πρωτολογία, αλλά επειδή είναι Παρασκευή και δεν έχουµε
καθόλου πίεση -δεν ακολουθεί νοµοθετικό έργο- θα δοθεί από
την πλευρά του Προεδρείου άνεση και στους ερωτώντες συνα-
δέλφους Βουλευτές να ερωτούν µε άνεση και στους Υπουργούς
να απαντούν µε άνεση. Θα υπάρξει απόλυτη δικαιοσύνη σε αυτό.
Σας είπα ότι δεν πιεζόµαστε για να ολοκληρώσουµε κάτι, προ-
κειµένου να αρχίσει νοµοθετική εργασία ή επίκαιρη επερώτηση
γενικευµένη.

Κύριε Τσίπρα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Έπρεπε να τα έχετε πει αυτά πριν την

πρωτοµιλία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε τώρα τη δυνα-

τότητα να πείτε όσα δεν είπατε νωρίτερα µε άνεση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, για την ακρί-

βεια των στοιχείων, εγώ περιορίστηκα στην πρωτοµιλία σε δη-
λώσεις του Α/ΓΕΕΘΑ. Δεν ανέφερα κανένα δικό µου στοιχείο.
Τώρα θα αναφέρω από δικές µας πηγές.

Κανείς δεν είπε ότι ο στρατός ενεπλάκη από τις 5 Αυγούστου
και µετά. Η εµπλοκή του, όµως, µέχρι τότε ήταν πολύ µικρή.
Ήταν εξαιρετικά περιορισµένη και προκύπτει από τις δηλώσεις
του Αρχηγού ΓΕΕΘΑ. Άλλωστε, είναι δήλωση και του κ. Χαρδαλιά
ότι ο «ΔΕΥΚΑΛΙΩΝ» ενεργοποιείται 4 Αυγούστου -στις 4 Αυγού-
στου έγινε η δήλωση- και τα µέσα τα οποία είχαν διατεθεί ήταν
πολύ λίγα.

Επίσης, εννοείται ότι ήταν εξαιρετικά σηµαντικές οι προσπά-
θειες όλου του στελεχιακού δυναµικού των Ενόπλων Δυνάµεων
και συνέβαλαν σηµαντικά στον όποιο περιορισµό υπήρξε της κα-
ταστροφής. Κανείς δεν αντιλέγει σε αυτό. Το τι σχεδιασµός
υπήρχε στο Υπουργείο Άµυνας, πόσα µέσα ήταν διαθέσιµα και
πότε διατέθηκαν, αυτό είναι το κρίσιµο ζήτηµα.

Υπήρξε µεγάλη προσπάθεια ωραιοποίησης τις ηµέρες εκείνες
για το πόσα µέσα έχουµε. Να θυµίσω το εκπληκτικό του κ. Σκέρ-
τσου ότι έχουµε εβδοµήντα αεροσκάφη και ελικόπτερα διαθέ-
σιµα, το οποίο πολύ γρήγορα αποδείχτηκε ότι ήταν µια φούσκα.
Καταλήξαµε από τα εβδοµήντα στα πενήντα, µετά στα σαράντα,
στα είκοσι, υποτίθεται, που ήταν ανά πάσα στιγµή διαθέσιµα και
δυστυχώς, δεν ισχύει ούτε αυτό.

Από δικές µας πηγές -τώρα έρχοµαι στις δικές µας πηγές, όσα
είπα προηγουµένως είναι από δηλώσεις του Αρχηγού ΓΕΕΘΑ και
του κ. Χαρδαλιά- έχω να πω τα εξής. Τα Καναντέρ 414 δεν ήταν
ποτέ πάνω από τέσσερα διαθέσιµα. Τα 215 ήταν λίγο παραπάνω,
τα PZL ήταν περί τα έντεκα και ήταν σκορπισµένα σε όλη την Ελ-
λάδα. Αυτά σε ό,τι αφορά τα αεροσκάφη.

Έρχοµαι στα Σινούκ, που δυστυχώς η κατάσταση είναι χειρό-
τερη. Κατ’ αρχάς, είναι ατυχής η απόπειρα να φορτωθεί η επιχει-
ρησιακή κατάσταση των Σινούκ στο τι έκαναν οι προηγούµενες
κυβερνήσεις και αν από τη δεκαετία του 1970 ακόµα αγόραζαν
εξοπλισµό, χωρίς να φροντίζουν για τη συντήρησή του. Είναι
ατυχής. Όλοι συµφωνούµε ότι αυτό έπρεπε να είχε αλλάξει. Ξε-
κίνησε να αλλάζει επί ηµερών µας και δεν είναι αυτός ο λόγος
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για το ποια ήταν η κατάσταση των Σινούκ. Η δική µας πληροφό-
ρηση είναι πως ήταν τέσσερα διαθέσιµα και επιχειρούσαν ανά
πάσα στιγµή το πολύ ένα έως δύο. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ υπάρχουν δύο ερωτήµατα. Ευτυχής, φαν-
τάζοµαι, δεν είστε µε το ζήτηµα αυτό. Αν και µε αυτό που είπατε
τώρα αρχίζω να αµφιβάλλω. Κοιµάστε ήσυχος; Δεν ρωτάω για
την υπηρεσιακή κατάσταση σε ό,τι αφορά  τις ανάγκες των Ενό-
πλων Δυνάµεων που κύρια αποστολή τους είναι άλλη. Κοιµάστε
ήσυχος από την επιχειρησιακή κατάσταση; 

Δεύτερον, θα µάθουµε ποτέ την αλήθεια για το πόσα πραγµα-
τικά πετούσαν; Διότι, συνεχίζει να υπάρχει µια προσπάθεια και
απόπειρα εξωραϊσµού του πόσα πετούσαν και πόσα ήταν διαθέ-
σιµα. Συνεχίζει να υπάρχει αυτό. Ακόµα δεν είπαµε ποτέ ολοκλη-
ρώθηκε ο σχεδιασµός και άρα η γνώση της ετοιµότητας µέσων
για τη φετινή αντιπυρική περίοδο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Τσίπρα.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τη δική του δευτερολο-

γία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε συνάδελφε, θα ήθελα πραγµατικά να κάνετε µία ερώ-
τηση για τα Σινούκ, ώστε να έλθουµε να δούµε τα νούµερα, να
δούµε τις διαθεσιµότητες, τις επισκευαστικές δυνατότητες και
να κάνουµε συγκρίσεις. Συγκρίσεις όχι µε τη δεκαετία του 1970,
αλλά µε το 2017 όταν αγοράστηκαν τα επιπλέον Σινούκ. Από τα
δεκαπέντε πήγαµε στα είκοσι πέντε, χωρίς όµως να προβλεφθεί
τίποτα ούτε για αύξηση των επισκευαστικών δυνατοτήτων ούτε
καν να υπογραφεί σύµβαση εν συνεχεία υποστήριξης που είναι
απαραίτητη όσο παλιώνουν τα συστήµατα, αλλά απλούστατα για
την απρόσκοπτη ροή ανταλλακτικών.

Όταν αγοράζεις επιπλέον συστήµατα, αλλά δεν προβλέπεις
για ανταλλακτικά, αυτά θα χρησιµοποιούνται, θα υπερχρησιµο-
ποιούνται όταν πρέπει να τα χρησιµοποιήσεις σε αεροδιακοµιδές
σε µια περίοδο ακραίας υγειονοµικής κρίσης ή µε την κατάσταση
που επικρατεί στην Ελλάδα και τις αναγκαίες καθηµερινές δια-
κοµιδές από ακριτικές νησιωτικές περιοχές. Κάποια στιγµή, θα
ανακαλύψεις ότι οι ώρες πτήσης που διαθέτουν είναι ελάχιστες,
πριν µπουν ξανά για συντήρηση. Διότι για να µπει για συντήρηση
χωρίς ανταλλακτικά -αφού δεν υπάρχει εν συνεχεία υποστήριξη-
πώς θα βγει εγκαίρως για να είναι διαθέσιµο ξανά στις Ένοπλες
Δυνάµεις, όταν αυτές το χρειάζονται ή όπου αλλού απαιτηθεί;
Αυτή η συζήτηση είναι ενδιαφέρουσα, αλλά πάλι δεν µπορώ να
περιορίσω την απάντηση στα δύο λεπτά της δευτερολογίας.

Θα περιοριστώ να καταθέσω για δική σας χρήση το σηµείωµα
που εξέδωσε το Υπουργείο Άµυνας µε στοιχεία που δόθηκαν από
το ΓΕΕΘΑ για τη συνολική συνδροµή των Ενόπλων Δυνάµεων για
την περίοδο από 2 έως 12 Αυγούστου. Θα δείτε ότι οι συνολικές
ροές πτήσης από τα εναέρια µέσα ξεπερνούν τις χίλιες διακό-
σιες. Είναι νούµερα, που θα µπορούσαµε να συναντήσουµε σε
κάποια πολεµική αναµέτρηση οι τόσες έξοδοι αεροσκαφών, οι
τόσες ώρες πτήσης. Περίπου αυτό ήταν το φαινόµενο που είχαµε
να αντιµετωπίσουµε, µε όρους πολεµικής αναµέτρησης. 

Από εκεί και πέρα, θα σας πω ότι όντως στη σύσκεψη της 5ης

Αυγούστου -που µετά ανακοινώθηκαν από εµένα κάποια µέτρα
ως προς το γενικό πλαίσιο και από τον αρχηγό ΓΕΕΘΑ ως προς
το ειδικό- αποφασίστηκε η περαιτέρω εµπλοκή των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Όµως, η εµπλοκή των Ενόπλων Δυνάµεων αποφασίζεται
και διατάσσεται όταν αυτό µας ζητηθεί. Όταν δηλαδή µας πουν
από τη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας ότι χρειαζόµα-
στε «αυτά κι αυτά κι αυτά». Εµείς προληπτικά είχαµε ήδη ενερ-
γοποιήσει πέριξ των στρατοπέδων οµάδες επιτήρησης, είχαµε
διαθέσει τις πρώτες οµάδες του σχεδίου «ΔΕΥΚΑΛΙΩΝ», είχαµε
αυξήσει τους βαθµούς ετοιµότητας και τη συµµετοχή, είχαµε κα-
λέσει µέσα στα στρατόπεδα στην Αττική και τη Βοιωτία επιπλέον
άτοµα, προκειµένου να ανταποκριθούν αν ανέκυπτε η ανάγκη,
όπως και ανέκυψε. 

Εποµένως, όπως σας είπα, η εµπλοκή των Ενόπλων Δυνάµεων
ήταν ευρύτατη, έγινε σύµφωνα µε τις ανάγκες, όπως αυτές επι-
κοινωνήθηκαν, όπως τα αιτήµατα υποβλήθηκαν από τη Γενική
Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας. Ως προς τα εναέρια µέσα, οι

διαθεσιµότητες εκείνες τις µέρες, θα έλεγα ότι ήταν ίσες ή µε-
γαλύτερες απ’ ό,τι σε αντίστοιχες άλλες περιόδους, παρά το γε-
γονός ότι οι απαιτήσεις ήταν πολύ µεγαλύτερες. 

Όπως σας είπα, ενεπλάκησαν, πλην τριών αεροσκαφών Κα-
ναντέρ, που µπήκαν για συντήρηση στην ΕΑΒ. Το τελευταίο τον
Απρίλιο του 2021, γιατί ανακύπτουν και περιοδικές ανάγκες. Η
εργοστασιακή συντήρηση χωρίζεται σε πολλά στάδια, στην πρω-
τοβάθµια, στην δευτεροβάθµια, στην τριτοβάθµια και στην συ-
νολική, όπου ξηλώνεται όλο το αεροσκάφος, γιατί πρέπει να γίνει
συνολική επιθεώρηση όλων των συστηµάτων. Ήρθε η ώρα γι’
αυτό για ένα από τα παλιά Καναντέρr τα 215, τον Απρίλιο του
2021. Όµως, κατά τα λοιπά αποδόθηκαν. Αποδίδονται ακόµα
κατά τη διάρκεια της αντιπυρικής περιόδου. 

Επειδή µε ρωτήσατε πώς κοιµάµαι, αυτή τη στιγµή έχουµε δύο
παραπάνω Σινούκ σε διαθεσιµότητα. Παραδόθηκαν, δηλαδή,
αυτό το διάστηµα άλλα δύο επιπλέον. Φυσικά, εξετάζουµε δυνα-
τότητες και για να αυξηθεί η επισκευαστική δυνατότητα, αλλά
και για να αναθέσουµε έργο ενδεχοµένως και εκτός των δυνα-
τοτήτων της Αεροπορίας Στρατού, που αυτή είναι επιφορτισµένη
µε τη συντήρηση των Σινούκ, προκειµένου να έχουµε ακόµα πε-
ρισσότερες διαθεσιµότητες σε χρονοδιαγράµµατα ικανοποι-
ητικά. Κι αυτό είναι µία από τις σκέψεις. Θα τις συζητήσουµε
άλλωστε και στις αρµόδιες επιτροπές όπου είστε και µέλος. 

Σε γενικές γραµµές, µην αδικούµε τις Ένοπλες Δυνάµεις. Ενε-
πλάκησαν ευρύτατα στη δυσκολότατη αυτή προσπάθεια. Από το
αποτέλεσµα -δεδοµένου ότι υπήρξε τεράστια καταστροφή- είναι
δεδοµένο ότι υπάρχουν -να το πω έτσι- παράπονα, οργή, αί-
σθηση αποτυχίας, ιδίως από τους πληγέντες. Η αλήθεια είναι ότι
έγινε µία υπερπροσπάθεια, η οποία απέτρεψε τα χειρότερα. Στο
πεδίο της επιτήρησης εκεί που δεν ξέσπασαν πυρκαγιές, και στο
πεδίο της επιτήρησης εκεί όπου ξέσπασαν πυρκαγιές, ελέγχθη-
καν, αναζωπυρώθηκαν κ.λπ.. 

Νοµίζω ότι δεν πρέπει να αδικούµε τις χιλιάδες των στελεχών,
που ενεπλάκησαν. Ασφαλώς και πρέπει να ξανασκεφτούµε και
να επανακαθορίσουµε πολλά, ως προς το συνολικό µοντέλο. Οι
Ένοπλες Δυνάµεις είναι πάντα πρόθυµες να παίξουν τον ρόλο
τους και θα εµπλακούν, στον βαθµό που θα τους ζητηθεί, αλλά
από εκεί και πέρα, όπως σας είπα, η προσπάθεια ήταν τεράστια
και χιλιάδες άνθρωποι και µέσα ενεπλάκησαν και πραγµατικά,
έδωσαν τον καλύτερο εαυτό τους, ώστε να περιοριστεί η µεγάλη
ζηµιά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Νικόλαος Πα-
ναγιωτόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Στις επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο Ανα-

πληρωτής Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Στέλιος Πέτσας. 
Ξεκινάµε µε την πρώτη µε αριθµό 1037/10-9-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νοτίου Τοµέα
Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεανώς Φωτίου
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Φέτος κλείνετε δηµο-
τικά κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης παιδιών (ΚΔΑΠ) και απο-
λύετε εργαζόµενους, ενώ κάθε χρόνο εξήντα πέντε χιλιάδες
παιδιά µένουν εκτός ΚΔΑΠ». 

Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η σηµερινή ερώτηση αφορά τα δηµοτικά

ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ - ΜΕΑ, δηλαδή κέντρα δηµιουργικής απασχόλη-
σης, θεσµό πολύ σηµαντικό για την παιδική προστασία και φρον-
τίδα για παιδιά έξι έως δώδεκα χρονών. Αφορά εξωσχολική
αγωγή, δηλαδή µετά το πέρας του σχολείου. Λειτουργεί ως θε-
σµός από το 2001 και από το 2010 τα voucher τα διαχειρίζεται η
ΕΕΤΑΑ, δηλαδή η εταιρία τοπικής ανάπτυξης και αυτοδιοίκησης,
την οποία εποπτεύετε εσείς, κύριε Υπουργέ. 

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη αφήνει συστηµατικά εδώ και δύο
χρόνια εξήντα χιλιάδες περίπου παιδιά εκτός ΚΔΑΠ, γιατί δεν
τους δίνει το voucher που δικαιούνται. Πώς το καταφέρατε αυτό: 
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Το 2019 η κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα δαπάνησε 75.100.000
ευρώ από τον προϋπολογισµό και έδωσε πενήντα έξι χιλιάδες
πεντακόσια voucher. Χίλια τριακόσια έως πέντε χιλιάδες είναι το
voucher για τα ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ - ΜΕΑ, κύριε Υπουργέ, για να τα
ακούει και ο λαός. Το έδωσε σε όλα τα παιδιά που είχαν πλήρη
φάκελο. Σε όλα!

Εσείς, παγώσατε το 2020 τα χρήµατα εκεί που σας τα άφησε
ο ΣΥΡΙΖΑ. Ωραία. Έλα, όµως, που οι αιτήσεις διπλασιάστηκαν.
Και διπλασιάστηκαν οι αιτήσεις µε πλήρη φάκελο. Εντάξει. Αφή-
σατε περίπου εξήντα χιλιάδες παιδιά εκτός. Και το 2021 ξανακά-
νατε το ίδιο ακριβώς που κάνατε το 2020, δηλαδή παγώσατε τα
ίδια λεφτά, τα λεφτά που σας είχαµε αφήσει εµείς. Δεν βάλατε
ούτε ένα ευρώ παραπάνω και έµειναν εξήντα χιλιάδες παιδιά
εκτός. Επαναλήφθηκε, δηλαδή, το ίδιο έργο. 

Πρέπει, βέβαια, να πούµε εδώ για να καταλάβουµε όλοι ότι
αυτές οι δαπάνες, τα δωρεάν voucher, είναι αυτές που ελαφρύ-
νουν τον οικογενειακό προϋπολογισµό ώστε να µην τελειώνει
στις δυο-τρεις βδοµάδες όπως γίνεται σήµερα, παρά τις ιαχές
και τις µεγάλες δοξασίες ότι πλέον το οικογενειακό εισόδηµα
ανέβηκε. Γιατί ξέρετε καλά, κύριε Υπουργέ, εσείς τη λαθροχειρία
που έχετε κάνει. Η κατανάλωση των νοικοκυριών ανέβηκε το δεύ-
τερο τρίµηνο του 2021 κατά 4,2%, δηλαδή µόλις βγήκαµε από
το lockdown και µπήκαµε στο Πάσχα, και γι’ αυτό εσείς επαίρε-
στε ότι ανέβηκε το οικογενειακό εισόδηµα. 

Όµως, τι έγινε τώρα; Ξαφνικά τώρα κινδυνεύουν µε κλείσιµο
και τα δηµοτικά ΚΔΑΠ. Γιατί εσείς, κύριε Υπουργέ, δεν βάλατε
εκείνο που έβαλε πέρυσι ο κ. Θεοδωρικάκος, δηλαδή τα επιπλέον
15 εκατοµµύρια στους δήµους. Έτσι έκλεισαν έξι δηµοτικά
ΚΔΑΠ, απολύθηκαν είκοσι εννιά εργαζόµενοι εκπαιδευτές, υπο-
λειτουργούν άλλα έξι, είναι στις µισές ώρες απασχόλησης
τριάντα εργαζόµενοι και ήδη τα περισσότερα ΚΔΑΠ δεν έχουν
ανανεώσει τις συµβάσεις των εργαζοµένων τους οι οποίες λή-
γουν σε δεκατρείς µέρες, κύριε Υπουργέ. Τι σηµαίνουν όλα αυτά; 

Και σας ρωτώ: Μήπως σχεδιάζετε τελικά να καταργήσετε το
θεσµό των δηµοτικών ΚΔΑΠ και να αναθέσετε αποκλειστικά την
προστασία των παιδιών στα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης
σε ιδιώτες; Θα δώσετε αµέσως την οικονοµική ενίσχυση που
απαιτούν οι δήµοι ή έχετε άλλες εντολές από τον κ. Βορίδη
φέτος; Θα ανανεώσετε τώρα όλες τις συµβάσεις των εργαζοµέ-
νων; Δεκατρείς µέρες έµειναν. 

Σας κάνω έκκληση, κύριε Υπουργέ, να δώσετε τα 60-70 εκα-
τοµµύρια που απαιτούνται ώστε να δώσετε όλα τα vouchers για
τα παιδιά που έµειναν εκτός των ΚΔΑΠ συνολικά. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Φωτίου.
Ο λόγος τώρα στον Υπουργό, τον κ. Πέτσα, για τη δική του

πρωτολογία.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά τα θεσµικά ζητήµατα και τη συζήτηση γιατί αυ-

ξήθηκε τόσο πολύ η προσφορά στα ΚΔΑΠ, θα επανέλθω στη
δευτερολογία.

Κατ’ αρχάς, να ευχαριστήσω την κ. Φωτίου για την ερώτηση
γιατί είναι πραγµατικά πολύ σηµαντικό θέµα το θέµα της δηµι-
ουργικής απασχόλησης παιδιών µας τόσο στα ΚΔΑΠ όσο και στα
ΚΔΑΠ - ΜΕΑ. Είναι περιττό να αναλύσουµε και νοµίζω συµφω-
νούµε όλοι µας ότι οι δοµές αυτές είναι απαραίτητες για τα παι-
διά και τους γονείς, ιδίως για τις οικογένειες που έχουν
χαµηλότερα εισοδήµατα. 

Η ευαισθησία που δείχνουµε ειδικά προς τα ΚΔΑΠ - ΜΕΑ είναι
γεγονός, η λειτουργία των οποίων βρίσκεται στο επίκεντρο του
ενδιαφέροντος µας. Αναφέρω ότι φέτος µε τις υπ’ αριθµό 31252
και 31930 κοινές υπουργικές αποφάσεις για τα ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ
- ΜΕΑ εκσυγχρονίζεται το θεσµικό πλαίσιο, θωρακίζεται ο θε-
σµός και αντιµετωπίζονται αρκετές αδυναµίες του µέχρι πρότι-
νος θεσµικού πλαισίου, λαµβάνοντας υπ’ όψιν την κοινωνική
ανάγκη για συνέχιση του θεσµού. Είναι ένα βήµα -θα επανέλθω
όπως είπα και πριν στη δευτερολογία µου- για τα υπόλοιπα που
χρειάζονται. 

Τώρα, όσον αφορά τα ερωτήµατά σας, θίγετε το θέµα της

ύπαρξης δηµοσίων και ιδιωτικών ΚΔΑΠ και αναφέρετε ότι επι-
διώκουµε την κατάργηση του θεσµού των δηµοτικών ΚΔΑΠ. Κα-
θαρές κουβέντες. Τα δηµοτικά ΚΔΑΠ µπορεί µόνο να αναβαθµι-
στούν, όχι να καταργηθούν. 

Στο πλαίσιο αυτό αναφέρω: Κατ’ αρχάς, το πρόγραµµα της
εναρµόνισης οικογενειακής και επαγγελµατικής ζωής για την κα-
τηγορία δοµής ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ - ΜΕΑ χρηµατοδοτεί τις µητέρες
που πληρούν τις προϋποθέσεις συµµετοχής, οι οποίες λαµβά-
νουν voucher και είναι ελεύθερες να επιλέξουν τη δηµοτική ή
ιδιωτική δοµή που προτιµούν, ενώ οι δοµές εισπράττουν την αξία
τοποθέτησης µε εξουσιοδότηση των ωφελούµενων. Εποµένως,
οι δοµές των ΚΔΑΠ χρηµατοδοτούνται εµµέσως µέσω των ωφε-
λουµένων που θα επιλέξουν τη δοµή τους. Το δηµόσιο αγαθό
είναι αδιαµφισβήτητα σηµαντικό. Δεν αποκλείει, όµως, τη συµ-
βολή και του ιδιωτικού τοµέα για να αναπτυχθεί και να προσφέρει
ποιοτικές υπηρεσίες. 

Αυτό που εµείς θέλουµε, είναι να καταφέρουµε να ικανοποι-
ούµε όλο και µεγαλύτερο ποσοστό των αιτήσεων παιδιών που
θέλουν να πάνε σε ένα ΚΔΑΠ, ΚΔΑΠ - ΜΕΑ, είτε αυτό είναι δη-
µόσιο είτε ιδιωτικό. Κι αυτό πετύχαµε φέτος, καθώς στην τρέ-
χουσα περίοδο δόθηκαν δύο χιλιάδες περισσότερα voucher σε
παιδιά ύψους 2.660.000 ευρώ.

Θα σας αναφέρω αλλά δύο νούµερα. Έλαβαν voucher εξήντα
τρεις χιλιάδες πενήντα ένα παιδιά για ΚΔΑΠ ύψους 83.857.830
ευρώ και έξι χιλιάδες εννιακόσια δύο παιδιά για ΚΔΑΠ - ΜΕΑ
ύψους 34.510.000 ευρώ βάσει µοριοδότησης µε το χαµηλότερο
οικογενειακό εισόδηµα για το φορολογικό έτος 2020. Οι δοµές
των ΚΔΑΠ αυξήθηκαν σε ποσοστό 3% σε σχέση µε πέρυσι,
καθώς και οι αιτήσεις συµµετοχής. 

Εποµένως, βλέπουµε πως το ενδιαφέρον για τις δοµές έχει αυ-
ξηθεί τόσο από την πλευρά των γονέων, όσο και των φορέων να
δραστηριοποιηθούν στον τοµέα αυτό. 

Δεύτερον, το ζήτηµα της ίδρυσης ή της κατάργησης των δη-
µοσίων ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ - ΜΕΑ άπτονται της αρµοδιότητας των
ίδιων των δήµων στο πλαίσιο της συνταγµατικά κατοχυρωµένης
οικονοµικής και διοικητικής αυτοτέλειας της αυτοδιοίκησης.
Όσον αφορά, όµως, την περαιτέρω ενίσχυση των ΚΔΑΠ, ανα-
φέρω ότι γνωρίζουµε πως όλοι οι δικαιούχοι που πληρούσαν τις
προϋποθέσεις συµµετοχής στη δράση για τα ΚΔΑΠ - ΜΕΑ έλα-
βαν voucher, αλλά δεν συνέβη το ίδιο για τη δράση των ΚΔΑΠ. 

Θα επανέλθω, όπως είπα, στη δευτερολογία µου γι’ αυτό. 
Αυτό που, επίσης, θέλω να τονίσω, είναι ότι ο κρατικός προϋπο-

λογισµός και ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Εσωτερικών
έχουν συγκεκριµένες αντοχές. Εξετάζουµε, όµως, τόσο τις υφι-
στάµενες πηγές χρηµατοδότησης, όσο και νέες, για να πετύχουµε
τον στόχο µας και να εξασφαλίσουµε µεγαλύτερη χρηµατοδότηση
της δράσης. Εκτιµάµε, όµως, ότι φέτος ο προϋπολογισµός της
δράσης θα ανέλθει στα 310.000.000 ευρώ από 279.000.000 ευρώ
πέρυσι, µια πολύ σηµαντική αύξηση. Στηρίζουµε την αυτοδιοί-
κηση, στηρίζουµε τη δράση των ΚΔΑΠ, προκειµένου να καλυφθεί
η ανάγκη των οµάδων που εξυπηρετούν. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Η κ. Φωτίου έχει τον λόγο για τη δευτερολογία της.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, εγώ χαίροµαι που διαβεβαι-

ώνετε ότι θα ενισχύσετε τα ΚΔΑΠ και, µάλιστα, τα δηµοτικά.
Όµως, αυτό δεν προκύπτει δυστυχώς καθόλου από αυτά που
µου είπατε, γιατί αντιµετωπίζετε το πεδίο της παιδικής προστα-
σίας και φροντίδας καθαρά επικοινωνιακά. Και σας το λέω µε σε-
µνότητα. Διότι ενώ εµείς από το 2015 µέχρι το 2019 αυξάναµε
κάθε χρόνο τον προϋπολογισµό του προγράµµατος για να εντά-
ξουµε στην προσχολική αγωγή περισσότερα παιδιά και επειδή
όταν παραλάβαµε το πρόγραµµα είχαν τελειώσει σχεδόν οι
πόροι από το ΕΣΠΑ, πράγµα που δεν συµβαίνει µε εσάς τώρα -
τώρα απορροφάτε κυρίως από πόρους του ΕΣΠΑ- βάζαµε τα
χρήµατα κάθε χρόνο σε συνθήκες µνηµονίου από τον προϋπο-
λογισµό, κύριε Υπουργέ.

Το δεύτερο: Γνωρίζοντας τις ελλείψεις του κράτους σε αυτές
τις δοµές, δώσαµε 15.000.000 από το Υπουργείο Εσωτερικών
τότε στους δήµους για να ιδρύσουν νέα ΚΔΑΠ και βρεφονηπια-
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κούς σταθµούς, γιατί ξέραµε την έλλειψη, να νοικιάσουν κτήρια
και να τα ιδρύσουν. Επειδή, δε, πιστεύουµε ότι το σχολείο πρέπει
να είναι ο πυρήνας κάθε γειτονιάς, φάρος φωτεινός, µέχρι το
βράδυ, δηλαδή, να είναι ανοικτό, γι’ αυτό µε απόφαση δική µου
τότε ως Αναπληρώτριας Υπουργού, είχαµε πει τα δηµοτικά ΚΔΑΠ
να µπορούν να λειτουργούν µέσα στα σχολεία. Πολλαπλασιά-
στηκαν, πράγµατι, τα δηµοτικά ΚΔΑΠ εκείνη την περίοδο. 

Τι έγινε µετά; Όχι µόνο δεν εκσυγχρονίσατε το πλαίσιο, αλλά
µε ανεκδιήγητες πρωτοτυπίες του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων κάνατε το εξής καταπληκτικό που γελάει
όλη η Ευρώπη: Με νόµο απαγορεύσατε στα δηµοτικά ΚΔΑΠ να
λειτουργούν µέσα στα σχολεία και µε ΚΥΑ στον ίδιο νόµο επιτρέ-
πατε να λειτουργούν, όπως και έγινε. Αυτό έφερε µια τεράστια
αναστάτωση.

Σας εξήγησα ήδη -και φαντάζοµαι ότι ετοιµάζεστε να µου το
πείτε αυτό- ότι το πρόβληµα δηµιουργήθηκε στα δηµοτικά συµ-
βούλια ΚΔΑΠ το 2020 και το 2021. Γιατί; Γιατί επειδή είχαµε ανε-
βάσει εµείς πολύ την ιστορία των ΚΔΑΠ σαν πολύ σηµαντικό
θεσµό εξωσχολικής απασχόλησης και επειδή ήρθε και η πανδη-
µία οι γονείς απεγνωσµένα θέλανε να βρουν ένα µέρος να βά-
λουν τα παιδιά τους -ας πούµε- το απόγευµα µε µια ασφάλεια
και έτσι διπλασιάστηκαν οι αιτήσεις και µάλιστα µε πλήρη φά-
κελο. Αυτό έγινε.

Τι έγινε τώρα; Γιατί δηµιουργήθηκε το πρόβληµα στα δηµοτικά
ΚΔΑΠ; Γιατί παραδόξως µειώθηκαν τα voucher που πήγαν στα
δηµοτικά ΚΔΑΠ. Γιατί έγινε αυτό; Αυτό έγινε για τον εξής λόγο:
Έχοντας διπλάσιες αιτήσεις οι οποίες ήταν νόµιµες µε πλήρη δη-
λαδή φάκελο και άρα έπρεπε να πάρουν voucher, τα παιδιά που
πήγαιναν χρόνια στα δηµοτικά ΚΔΑΠ εξαιρέθηκαν. Ήρθαν πιο
χαµηλά στη λίστα και µπήκαν πιο ψηλά παιδιά που πήγαιναν για
πρώτη φορά στα ΚΔΑΠ και αυτά επέλεξαν περισσότερο ιδιωτικά
ΚΔΑΠ. Γι’ αυτό δηµιουργήθηκε το πρόβληµα. Αν έχετε άλλη ερ-
µηνεία να την ακούσω. 

Αυτό είναι η πλήρης αντιστροφή των πολιτικών που κάναµε
εµείς σαν ΣΥΡΙΖΑ. Και τώρα, εν µέσω πανδηµικής κρίσης, ξανά
µανά τα ίδια, επικρέµαται η δαµόκλειος σπάθη της απόλυσης ή
της µερικής απασχόλησης σε δύο χιλιάδες διακόσιους εργαζό-
µενους εκπαιδευτές στα ΚΔΑΠ. Ακούστε εδώ, αυτοί οι άνθρωποι
δουλεύουν χρόνια, έχουν τεράστια εµπειρία και είναι αυτή τη
στιγµή χωρίς ανανέωση των συµβάσεων τους, λήγουν σε δεκα-
τρείς µέρες και θα απολυθούν. Πέστε µου, θα τις ανανεώσετε
τις συµβάσεις ή τώρα θα έχουµε και αυτό το πρόβληµα, να απο-
λυθούν άνθρωποι από τα δηµοτικά ΚΔΑΠ δηλαδή εργαζόµενοι;

Και σας είπα ήδη τι έγινε στα είκοσι εννέα δηµοτικά ΚΔΑΠ που
έκλεισαν και τους εργαζόµενους που απολύθηκαν και στα
τριάντα που µπήκαν στη µερική απασχόληση µε µισό ωράριο.
Δεν σας τα είπα; Πέρυσι δώσατε τα 15 εκατοµµύρια για αυτή τη
δουλειά. Θέλω να ξέρω, θα τα ξαναδώσετε; Καθαρές κουβέντες,
κύριε Υπουργέ. Τα έδωσε ο Θεοδωρικάκος. Δεν θέλει να τα
δώσει ο Βορίδης; Τι θα γίνει; Περιµένουν. Και επιτέλους κάντε
την κίνηση, για το καλό σας είναι, να δώσετε τα λεφτά -60 µε 70
εκατοµµύρια απαιτούνται- από τον κρατικό προϋπολογισµό για
να καλυφθούν τα εξήντα χιλιάδες παιδιά που έµειναν εκτός
ΚΔΑΠ µε πλήρεις φακέλους. 

Μία λέξη δεν είπε ο Πρωθυπουργός στη ΔΕΘ για την παιδική
προστασία, 1 ευρώ δεν έδωσε! Πείστε τον να τα δώσει τώρα, για
να µη συνεχίσει αυτή η ιστορία που τελικά παίρνει τα λεφτά από
το πορτοφόλι, από την τσέπη των Ελλήνων, οι οποίοι βλέπουν τα
εισοδήµατά τους και να µικραίνουν και να πληρώνουν από την
τσέπη τους πράγµατα που έπρεπε να πληρώνει το κράτος. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Φωτίου.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για την απάντησή σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι το θέµα αυτό δεν είναι θέµα αντιπαράθεσης ούτε

ανάµεσα στην Κυβέρνηση και στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση
αλλά ούτε γενικά -πιστεύω- µε όλα τα πολιτικά κόµµατα, γιατί
έχει σαφέστατο κοινωνικό αλλά και οικονοµικό αποτύπωµα, κοι-
νωνικό για όλους τους λόγους που και η κ. Φωτίου ανέπτυξε και

τιµώ πραγµατικά τη διάθεσή της και όταν ήταν αναπληρώτρια
Υπουργός να προσπαθήσει να βοηθήσει να αυξηθούν οι θέσεις
σε όλα τα επίπεδα και των βρεφονηπιακών και των παιδικών
σταθµών και των ΚΔΑΠ. Και, πραγµατικά, το τονίζω αυτό το
θέµα.

Από εκεί και πέρα, όµως, το κοινωνικό αποτύπωµα συµπληρώ-
νεται και από το οικονοµικό. Δηλαδή, όταν έχουµε τη δυνατότητα
βρεφονηπιακών σταθµών, παιδικών σταθµών και κέντρων δηµι-
ουργικής απασχόλησης παιδιών, δίνουµε τη δυνατότητα στον
δεύτερο εργαζόµενο στο σπίτι να βγει από το σπίτι, να αναζητή-
σει εργασία, να βρει εργασία, συµπληρώνοντας το οικογενειακό
εισόδηµα, άρα αυξάνοντας το διαθέσιµο εισόδηµα του νοικοκυ-
ριού, αλλά εµµέσως αυτό οδηγεί και σε µια αύξηση του ΑΕΠ, που
όλοι θέλουµε, βελτιώνοντας επίσης όλα τα δηµοσιονοµικά µε-
γέθη. 

Δεν σηµαίνει, όµως, ότι όταν διπλασιάζονται οι αριθµοί των
προσφερόµενων θέσεων από τα ΚΔΑΠ θα πρέπει να διπλασιάζε-
ται και ο προϋπολογισµός. Δεν µπορούµε να λέµε ότι πέρσι ήταν
279 εκατοµµύρια και φέτος θα περάσουµε τα 500 εκατοµµύρια.
Θα πρέπει να δούµε γιατί αυξάνεται τόσο πολύ ο αριθµός των
προσφερόµενων θέσεων. Και όπως σας είπα και πριν, εµείς θα
προστατέψουµε τον θεσµό των δηµοτικών ΚΔΑΠ, θα βρούµε
λύση για το θέµα των δηµοτικών ΚΔΑΠ και της αγωνίας που εκ-
φράσατε, αλλά σε λελογισµένα πλαίσια. Όχι στα ήδη 31 εκατοµ-
µύρια που αυξήθηκε ο προϋπολογισµός φέτος να προσθέσουµε
άλλα 70 εκατοµµύρια, αλλά να βρούµε τι µπορεί να γίνει. 

Θα δώσουµε λύση για φέτος. Του χρόνου, όµως, θα ήθελα να
αφιερώσω λίγο χρόνο, για να πω πώς µπορεί να θεραπευθεί αυτό
το θέµα. 

Φαντάζοµαι ότι ξέρετε και εσείς ότι όταν πηγαίνει ένα παιδί σε
ένα κέντρο δηµιουργικής απασχόλησης ιδιωτικού φορέα το πλαι-
σιώνει µια προσπάθεια να κατευθυνθεί εκεί και το δεύτερο παιδί
της οικογένειας και το τρίτο, αν υπάρχει, γιατί έχει παράπλευρα
οφέλη από ενδεχοµένως ιδιωτικά φροντιστήρια, είτε όσον αφορά
τη σχολική του εκπαίδευση είτε όσον αφορά τις ξένες γλώσσες.
Και υπάρχει το φαινόµενο Έλληνας φορολογούµενος να επιδοτεί
την αγορά ή τη δωρεά ποδηλάτου, για να εγγραφεί ένα παιδάκι
σε ένα ΚΔΑΠ. Αυτά δεν πρέπει να τα δούµε;

Επίσης, δεν πρέπει να δούµε το γεγονός ότι µπορεί να δηλώνει
ένα κέντρο δηµιουργικής απασχόλησης παιδιών ιδιωτικό δέκα
παιδιά αλλά στην ουσία να έχει τρία; Φέτος έχουµε αυξήσει µε
την ψηφιακή κάρτα τον έλεγχο καθηµερινά και όσοι, µε τις δύο
ΚΥΑ που ανέφερα πριν, εντοπιστούν να κάνουν τέτοιου είδους
παραβατικές συµπεριφορές θα πεταχτούν. Έχουµε πολύ σο-
βαρά κίνητρα φέτος να σταµατήσει αυτή η τεχνητή αύξηση του
αριθµού των παιδιών. 

Όµως, ειδικά για το δεύτερο κοµµάτι, πιστεύω ότι την επόµενη
χρονιά θα έχουµε βρει τη λύση. Έχουµε ξεκινήσει εντατικές συ-
ζητήσεις µε το διοικητικό συµβούλιο της ΕΕΤΑΑ και µε το Υπουρ-
γείο Εργασίας εδώ και κάποιο χρονικό διάστηµα και πιστεύω ότι
θα βρούµε την ισορροπία ανάµεσα στα ιδιωτικά και στα δηµοτικά
ΚΔΠΑ.

Και για να επανέλθω στο αρχικό σας ερώτηµα, ναι, θα βρούµε
τη λύση λελογισµένα φέτος, αλλά του χρόνου θα οδηγήσουµε
και σε ένα συµµάζεµα -πιστεύω- του προϋπολογισµού, αξιοποι-
ώντας κοινοτικούς και εθνικούς πόρους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 7730/2-7-2021 ερώ-

τηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή
Επικρατείας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Παναγιώτη
(Πάνου) Σκουρλέτη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Με αφορµή την ανάθεση από τη Διοίκηση του Δήµου Νέας Φι-
λαδέλφειας - Νέας Χαλκηδόνας του οδοφωτισµού σε ιδιώτες».

Κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πράγµατι, στις 3 Ιουλίου του τρέχοντος έτους

κατέθεσα µια ερώτηση, στην οποία δεν δεήσατε να απαντήσετε,
µε αφορµή την υπόθεση του ηλεκτροφωτισµού του Δήµου Νέας
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Φιλαδέλφειας - Χαλκηδόνας. Θα µου πείτε, έχει τόσο µεγάλη ση-
µασία η συγκεκριµένη περίπτωση; Ναι, φαίνεται ότι έχει. Φαίνεται
ότι έχει η συγκεκριµένη περίπτωση µεγάλη σηµασία, διότι δεν
είναι η µόνη. Σήµερα σε µια σειρά δήµων στην Ελλάδα επιχειρεί-
ται να υπάρξει µία έµµεση ιδιωτικοποίηση του οδοφωτισµού
µέσω προγραµµάτων ΣΔΙΤ. Και προσέξτε, αυτό µπορεί να είναι
µια επιλογή για εσάς που αντιλαµβάνεστε τους δήµους µε έναν
συγκεκριµένο ρόλο και χαρακτήρα, που θέλετε να συρρικνώνον-
ται οι αρµοδιότητές τους, ο κοινωνικός τους χαρακτήρας, που
θέλετε να τις µετατρέψετε σε ανώνυµες εταιρείες οι οποίες να
µοιράζουν δουλειές από εδώ και από εκεί. Το θέµα είναι ότι φαί-
νεται ότι γίνεται αυτή η επιλογή και προκύπτουν ερωτήµατα σο-
βαρά µε όρους αδιαφάνειας, διότι έχουµε µια σειρά δήµων
πανελλαδικά, όπου έχουµε τον ίδιο µελετητή και τον ίδιο ανά-
δοχο. 

Στην προκειµένη περίπτωση του Δήµου Νέας Φιλαδέλφειας
υπάρχει το εξής φαινόµενο: Έχουµε µία εισήγηση από την οικο-
νοµική επιτροπή του δήµου να υπάρξει η ανάθεση σε συγκεκρι-
µένο ανάδοχο, η οποία κοστίζει τρεις φορές περισσότερο από
τη µελέτη που κάνουν οι υπηρεσίες του ίδιου του δήµου. 

Υπηρεσίες υπάρχουν. Οι εργαζόµενοι κατέγραψαν τις ανάγκες
του δήµου σε οδοφωτισµό. Το κοστολόγησαν µε βάση τις τιµές
της αγοράς. Και υπάρχει ξαφνικά µια επιλογή του δηµάρχου -
αυτό, επαναλαµβάνω, δεν είναι µεµονωµένο φαινόµενο-, η οποία
είναι τρεις φορές µεγαλύτερη από την εκτίµηση της συγκεκριµέ-
νης υπηρεσίας, είναι δε και µεγαλύτερη από τη µελέτη που είχε
γίνει µε τον προηγούµενο δήµαρχο.

Γιατί συµβαίνει αυτό; Πρώτα απ’ όλα, γιατί έχετε τεράστιες ευ-
θύνες ως Κυβέρνηση, µε τους όρους αδιαφάνειας που θεσπί-
σατε σε σχέση µε το να λαµβάνονται συγκεκριµένες αποφάσεις
στις οικονοµικές επιτροπές, οι οποίες έχουν συγκεκριµένες πλει-
οψηφίες και, τελικά, µετατρέπονται σε µηχανισµό αντιδηµοκρα-
τικής επιβολής εις βάρος των δηµοτικών συµβουλίων, που είναι
τα όργανα τα οποία πρέπει να αποφασίζουν. Δεν έχει υπάρξει
προηγούµενο στην αυτοδιοίκηση, σε σχέση µε αυτό που συµβαί-
νει τώρα, όχι µόνο µε τα συγκεκριµένα ζητήµατα, σχεδόν στο σύ-
νολο των ζητηµάτων, υποβάθµισή τους. Και αυτό οφείλεται στις
αρχικές διατάξεις που ψηφίσατε ως Κυβέρνηση επί υπουργίας
του κ. Θεοδωρικάκου και τις οποίες εσείς, παρ’ ότι φέρατε έναν
καινούργιο νόµο, σταθήκατε µόνο στο θέµα του εκλογικού συ-
στήµατος και αφήσατε ανέγγιχτη αυτή την αντιδηµοκρατική λει-
τουργία.

Το αποτέλεσµα ποιο είναι; Οι πολίτες της Νέας Φιλαδέλφειας
και σε δεκάδες άλλους δήµους θα πληρώσουν το κόστος αυτής
της µη χρηστής διαχείρισης του δηµοσίου χρήµατος.

Έχετε ευθύνη, κύριε Υπουργέ. Έχετε ευθύνη µε βάση τον επο-
πτικό ρόλο που προβλέπει το Σύνταγµα για εσάς, κατά το οποίο
είστε υπεύθυνος να εποπτεύετε τους δήµους της χώρας. Βε-
βαίως, υπάρχει η οικονοµική και η διοικητική αυτοτέλεια. Πρέπει
να τη σεβόµαστε. Όµως, υπάρχει και ένας εποπτικός ρόλος.
Εσείς ως Κυβέρνηση, ενώ είχατε έτοιµο θεσµικό πλαίσιο, µε συγ-
κεκριµένες προδιαγραφές, για να υλοποιήσετε τον ελεγκτή νο-
µιµότητας -ήταν µία διάταξη η οποία προβλεπόταν στο
νοµοσχέδιο «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ», που είχε ψηφιστεί από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση-, το αφήσατε ανενεργό. Να, λοιπόν, αυτή
τη στιγµή που σαν µανιτάρια το φθινόπωρο αναφύονται προβλή-
µατα κακής διαχείρισης, µη χρηστής διαχείρισης.

Έχετε και µία άλλη υποχρέωση, τον ν.4412/2016 περί δηµο-
σίων συµβάσεων, ο οποίος σας καλεί να λειτουργήσετε µε βάση
τις αρχές της οικονοµικότητας, της αποδοτικότητας, της αποτε-
λεσµατικότητας. Τι σκοπεύετε, λοιπόν, να κάνετε µπροστά σε
αυτή την περίπτωση; Θα αφήνετε αυτό το ωραίο ζευγάρι µελε-
τητών και αναδόχων, των πολύ συγκεκριµένων, να λειτουργούν
εις βάρος των πολιτών; Τελικά, πιστεύετε ότι η αυτοδιοίκηση
απλά και µόνο µετατρέπεται σε ένα αιρετό γραφείο ανάθεσης
δουλειών ή πρέπει, τελικά, να βασίζεται ο ρόλος της, ιδιαίτερα
στα ζητήµατα του οδοφωτισµού, στην αντίληψη, στην πρακτική
της ανταποδοτικότητας; Ο κόσµος πληρώνει δηµοτικά τέλη, για
να παίρνει ισόποση προσφορά υπηρεσίας και όχι για να κερδί-
ζουν κάποιοι εις βάρος τους.

Νοµίζω ότι το θέµα είναι πάρα πολύ σοβαρό. Πρέπει να πα-

ρέµβετε. Ήδη η Επιτροπή Ανταγωνισµού από τις 8 Ιουνίου -κάτι
υπέπεσε στην αντίληψή της- διενεργεί ελέγχους σε µια σειρά
από δήµους.

Σας καταθέτω δε και κάποια από τα πολλά δηµοσιεύµατα που
έχουν δει το φως της δηµοσιότητας, που αναφέρονται ακριβώς
στη συγκεκριµένη περίπτωση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης (Πάνος) Σκουρ-
λέτης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Σκουρλέτη.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ και τον κ.
Σκουρλέτη για την ερώτηση.

Δεν µπορώ, όµως, παρά να µη σχολιάσω το γεγονός ότι ανα-
φέρθηκε ξανά στις παρεµβάσεις µας, όσον αφορά στο θέµα της
κυβερνησιµότητας των δήµων και των περιφερειών. Ήταν υπο-
χρέωσή µας να παρέµβουµε και να δώσουµε τη δυνατότητα να
κυβερνηθούν δήµοι και περιφέρειες, γιατί µε τον νόµο που είχατε
περάσει, κύριε Σκουρλέτη, ήταν καταφανέστατη η αδυναµία των
δήµων να παρέχουν τις υπηρεσίες που επιθυµούσαν οι δηµότες
τους.

Εποµένως, βασική µας προϋπόθεση, για να µπορέσουµε να
συζητούµε σήµερα, ήταν οι δήµοι να έχουν πραγµατικά τη δυνα-
τότητα να προσφέρουν τέτοιου είδους υπηρεσίες που απαιτού-
σαν οι πολίτες και να εκτελούν τα έργα για τα οποία τούς
εξέλεξαν οι πολίτες.

Και παρά τις παρεµβάσεις που κάναµε στο πρώτο χρονικό διά-
στηµα της διακυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη µε τη ενί-
σχυση των οικονοµικών επιτροπών, δεν είδατε και εσείς ότι
υπήρχε το πρόβληµα ώστε να συνταχθείτε µαζί µας σε έναν νέο
εκλογικό νόµο που θα έδινε πραγµατικά την οριστική λύση στο
πρόβληµα. Κι έτσι µε τον εκλογικό νόµο που ψηφίστηκε πριν από
λίγους µήνες, αυτό θα εφαρµοστεί από τις εκλογές του Οκτω-
βρίου του 2023 για την επόµενη θητεία δηµοτικών και περιφερει-
ακών αρχών. 

Τώρα όσον αφορά το θέµα της εποπτείας των Οργανισµών Το-
πικής Αυτοδιοίκησης αναφερθήκατε και στον «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ», ας
µην ξεχνάµε ότι επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ παρά την ψήφιση του
«ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ» δεν εφαρµόστηκε ποτέ η λειτουργία των αυτοτε-
λών υπηρεσιών εποπτείας, αλλά διατηρήθηκε το µοντέλο του
συντονιστή της αποκεντρωµένης διοίκησης και ο έλεγχος της νο-
µιµότητας των πράξεων των δήµων συνεχίζει για να γίνεται από
τον συντονιστή της οικείας αποκεντρωµένης διοίκησης, οι οποίοι
-ειρήσθω εν παρόδω- διορίστηκαν µέσω διαγωνισµού. Εποµένως
σε ποια αλλαγή προβήκατε εσείς;

Αναφέρω ότι στο πλαίσιο της πολυεπίπεδης διακυβέρνησης
εξετάζεται το νέο πλαίσιο εποπτείας το οποίο είναι κοµµάτι του
νέου Ενιαίου Κώδικα Αυτοδιοίκησης για ένα σύγχρονο πλαίσιο
εποπτείας που θα αξιοποιεί τις νέες δυνατότητες και τις νέες τε-
χνολογίες και ελπίζω στο επόµενο χρονικό διάστηµα να έχουµε
την ευκαιρία να συζητήσουµε αρκετά γι’ αυτό.

Πάµε τώρα στα ειδικότερα θέµατα που θίξατε για τον Δήµο
Νέας Φιλαδέλφειας - Νέας Χαλκηδόνας. Κατ’ αρχάς, η σχετική
προµήθεια δεν έχει ακόµη ολοκληρωθεί και βρίσκεται σε πρώιµο
στάδιο, σύµφωνα µε τα στοιχεία που µας έδωσε ο δήµος. 

Καταθέτω στα Πρακτικά σχετικό απαντητικό έγγραφο του
δήµου προς ενηµέρωσή σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.
Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ωστόσο, θέλω να επισηµάνω δύο σηµεία για τον έλεγχο της
διαδικασίας στη σύναψη συµβάσεων προµηθειών από τους δή-
µους. Πρώτον, οι προµήθειες, όπως και η προµήθεια φωτιστικών
σωµάτων, αποτελούν σύνθετες διοικητικές διαδικασίες, οι οποίες
ελέγχονται ως προς τη νοµιµότητά τους, τόσο από την αποκεν-
τρωµένη διοίκηση όσο και από το Ελεγκτικό Συνέδριο στο στάδιο
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της κατακύρωσης του διαγωνισµού από την οικονοµική επι-
τροπή. Όµως έλεγχος δεν αρκείται µόνο στην απόφαση κατακύ-
ρωσης, αλλά εκτείνεται επί του συνόλου των πράξεων της
διαγωνιστικής διαδικασίας. 

Επιπρόσθετα, η Ενιαία Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµβά-
σεων ασκεί δειγµατοληπτικούς ελέγχους σχετικά µε τις εν εξελί-
ξει διαδικασίες προκήρυξης ανάθεσης και εκτέλεσης δηµοσίων
συµβάσεων από τις αναθέτουσες αρχές και τους εµπλεκόµενους
δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς. 

Δεύτερον, προβλέπεται δυνατότητα άσκησης προσφυγής ενώ-
πιον της Αρχής Εξέτασης Δικαστικών Προσφυγών από κάθε εν-
διαφερόµενο ο οποίος έχει ή είχε υποστεί ή ενδέχεται να υποστεί
ζηµιά από εκτελεστή πράξη ή παράλειψη της αναθέτουσας
αρχής κατά παράβαση της νοµοθεσίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης
ή της εσωτερικής νοµοθεσίας. 

Άρα και θεσµοθετηµένοι ελεγκτικοί µηχανισµοί υπάρχουν, που
θα ελέγξουν τη συγκεκριµένη προµήθεια του δήµου πριν από την
ολοκλήρωσή της και τη σύναψη της δηµόσιας σύµβασης, αλλά
και δυνατότητα άσκησης προσφυγής από κάθε ενδιαφερόµενο
που έχει έννοµο συµφέρον. Εποµένως ας αφήσουµε καλύτερα
τους αρµόδιους φορείς να ελέγξουν και να µιλήσουν περί της
νοµιµότητας των διαδικασιών που τηρούνται από τον δήµο.

Όσον αφορά τις προδιαγραφές διαγωνιστικών διαδικασιών
από τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, θέλω να διευ-
κρινίσω το εξής: Η οποιαδήποτε παρέµβαση στη διαδικασία από
το Υπουργείο Εσωτερικών θα ήταν άκυρη, άτοπη και παράνοµη.
Ως Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών δεν δίνω εντολές στους
δήµους και τις περιφέρειες. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών έχει την ευθύνη του ρυθµιστικού πλαισίου που
διέπει τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης και σέβεται και
τηρεί απαρέγκλιτα τη διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια της
τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Για τα υπόλοιπα που επίσης ρωτήσατε, για θέµατα ταύτισης
µελετητή και αναδόχου, θα καταθέσω στα Πρακτικά τα διαδικα-
στικά έγγραφα των αποκεντρωµένων διοικήσεων µε συνηµµένες
τις απαντήσεις των δήµων της επικράτειας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.
Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Τον λόγο έχει τώρα για τη δευτερολογία του ο κ. Σκουρλέτης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, στο

όνοµα της κυβερνησιµότητας των δήµων δεν µπορείτε να δηµι-
ουργείτε συνθήκες αντιδηµοκρατικής επιβολής απόψεων εις
βάρος των πλειοψηφιών των δηµοτικών συµβουλίων -κι εδώ
έχουµε µια τέτοια περίπτωση- ούτε βεβαίως να δηµιουργείτε συν-
θήκες οι οποίες ενδεχοµένως να οδηγούν σε οικονοµικά σκάν-
δαλα. Αυτό, λοιπόν, είναι το πρώτο µεγάλο λάθος που κάνατε ως
Κυβέρνηση, διότι η υπόθεση της κυβερνησιµότητας πρέπει να
εδράζεται πρώτα από όλα σε νοµιµοποιηµένες πολιτικές, κοινωνι-
κές και δηµοτικές πλειοψηφίες µέσα στην ίδια την κοινωνία. 

Για να σας αντιστρέψω ένα παράδειγµα που κατά κόρον χρη-
σιµοποιήσατε, δήµαρχοι οι οποίοι είχανε 14% στον πρώτο δήµο
να έχουν την απόλυτη πλειοψηφία στις οικονοµικές επιτροπές
που δεν τη διαθέτουν στα δηµοτικά συµβούλια. Ο νόµος του Θε-
οδωρικάκου προσπάθησε να εµποδίσει την προγραµµατική συ-
νεργασία των παρατάξεων, ακυρώνοντάς τη, και είπε ότι
«µπορείτε µόνο να συνεργαστείτε αν συγχωνευτείτε κάτω από
την παράταξη του δηµάρχου». 

Δεν υπάρχει, λοιπόν, πιο ολοκληρωτική και πιο αντιδηµοκρα-
τική επιλογή από αυτή που έχει γίνει επί των ηµερών σας στην
αυτοδιοίκηση. Και αυτό δυστυχώς -τι να κάνουµε;- ή θα το αλλά-
ξετε ή θα σας συνοδεύει παντού.

Είναι, βέβαια, πολύ κοντά στην αντίληψή σας και στον τρόπο
µε τον οποίο λειτουργείτε το περίφηµο «επιτελικό κράτος», το
οποίο χαρακτηρίζεται από έναν απόλυτο συγκεντρωτισµό, υπο-
τιµώντας πια και τα ίδια τα στελέχη και τους Υπουργούς της Κυ-

βέρνησης, πολύ δε περισσότερο έχετε γράψει στα παλαιότερα
των υποδηµάτων σας την αυτοδιοίκηση. Και µην κοιτάτε που
αυτή τη στιγµή σάς κάνουν τη χάρη οι άνθρωποι οι οποίοι προ-
έρχονται από τον δικό σας τον χώρο. Όµως, αυτή η αφωνία των
αιρετών σήµερα, η οποία έχει πολιτικό χαρακτήρα, µέχρι πότε
νοµίζετε ότι θα συνεχιστεί;

Εδώ, λοιπόν, υπάρχουν πάρα πολύ σοβαρά ζητήµατα. Και προ-
σέξτε: Το θέµα της ενεργειακής εξοικονόµησης είναι µείζον ζή-
τηµα. Το αντιλαµβάνεστε, το αντιλαµβάνεστε την εποχή της
ακρίβειας του ηλεκτρικού ρεύµατος, την εποχή της κλιµατικής κρί-
σης. Είναι προτεραιότητα, δεν µπορεί να γίνει πεδίο κερδοσκοπίας
για συγκεκριµένες επιχειρήσεις. Δεν µπορεί για άλλη µια φορά να
επιβεβαιώνεται ο δικός σας κανόνας, η δικιά σας άποψη -όχι η
προσωπική, της Κυβέρνησής σας-, που θέλετε ακόµα και τα ζητή-
µατα της υγείας, της κλιµατικής κρίσης, της ενεργειακής εξοικο-
νόµησης να τα βλέπετε µέσα από τους κανόνες της αγοράς και
της κερδοσκοπίας, της ανεξέλεγκτης αγοράς.

Και σας λέω, λοιπόν, ένας δήµος στον οποίο για επτά χρόνια
ανατίθεται σε µια ιδιωτική εταιρεία να συντηρεί τον οδοφωτισµό
γιατί να έχει την αντίστοιχη υπηρεσία; Εκεί, λοιπόν, το πηγαίνετε.
Θέλετε να δηµιουργήσετε τους όρους της απαξίωσης των συγ-
κεκριµένων υπηρεσιών, να συνταξιοδοτηθούν, να φύγουν, να µην
υπάρχουν και να γίνει απλά και µόνο ένα γραφείο ανάθεσης δου-
λειών κάθε δήµος. Αυτό είναι το µοντέλο σας. Αυτό είναι το
τέλος, όµως, της αυτοδιοίκησης. Άρα µιλάµε για πολιτικές από-
ψεις και αντιλήψεις.

Κατάλαβα, λοιπόν, από την απάντησή σας ότι δηµιουργείτε µια
οµπρέλα προστασίας σε τέτοιου είδους πρακτικές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και όσον αφορά -και τελειώνω- το τελευταίο θέµα, σηµειωτέον
ότι ο αποκεντρωµένος, ο Γενικός Γραµµατέας Αποκεντρωµένης,
ήταν µέχρι και το 2015 διορισµένος και επιλογής της κεντρικής
κυβέρνησης. Εµείς κάναµε µια µεταβατική διαδικασία ανοιχτής
αξιολόγησης, το ΑΣΕΠ ανέλαβε και µέσω διαδικασιών ΑΣΕΠ προ-
κρίθηκαν όσοι ήταν οι αντίστοιχα εγγεγραµµένοι στο µητρώο και
κατέχουν σήµερα τη θέση του αποκεντρωµένου.

Όµως, είδατε ότι ακόµα και στα θέµατα των πυρκαγιών κάνατε
κάποιες συγκεκριµένες αλλαγές. Πήρατε τις υπηρεσίες κάτω
από το Υπουργείο Περιβάλλοντος. Άρα όλοι έχουµε αντιληφθεί
ότι σε πολλές περιπτώσεις η παρουσία της αποκεντρωµένης λει-
τουργεί ως τροχοπέδη.

Τα πρώτα, λοιπόν, βήµατα έγιναν επί των δικών µας ηµερών,
όπου πήραµε συγκεκριµένες υπηρεσίες στο Υπουργείο Εσωτε-
ρικών που αφορούσαν την ιθαγένεια και υπηρεσίες που ήταν σε
άµεση συσχέτιση µε το ΥΠΕΣ, τις πήραµε κάτω και τις κρεµά-
σαµε κάτω από το Υπουργείο. Κάποιες αρµοδιότητες πρέπει να
τις δώσουµε στην αιρετή περιφέρεια.

Όµως, στη συγκεκριµένη περίπτωση ακριβώς η κατανόηση
των προβληµάτων του ελέγχου της νοµιµότητας και όχι της σκο-
πιµότητας, όπως πολλές φορές γινόταν από τους αποκεντρωµέ-
νους, επέβαλλε τη λειτουργία του ελεγκτή νοµιµότητας. Το
ψηφίσαµε, προσδιορίσαµε συγκεκριµένα κριτήρια και χαρακτη-
ριστικά, από ποιους να αποτελείται και όταν ήρθατε ως Κυβέρ-
νηση το βάλατε στον πάγο. Αυτή είναι, λοιπόν, η δικιά σας
µεγάλη πολιτική ευθύνη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Σκουρλέτη.
Παράκληση θερµή, όποιος θέλει να βγάζει τη µάσκα, να έρχε-

ται στο Βήµα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Σωστά, έπρεπε να

µου το θυµίσετε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν σας διέκοψα, για

να µη χάσετε τον ειρµό σας.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Σκουρλέτη, χαίροµαι που βάζετε ακριβώς το πλαίσιο του

πυρήνα που θα µας απασχολήσει τις επόµενες εβδοµάδες και
µήνες ακριβώς για τις αρµοδιότητες που πρέπει να είναι στο κρά-
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τος, στα Υπουργεία δηλαδή, τις αρµοδιότητες που θα πρέπει να
είναι στις εκλεγµένες περιφέρειες -άρα µιλάµε για τον Β’ βαθµό
της τοπικής αυτοδιοίκησης- και στους δήµους, στον Α’ βαθµό
της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Αυτό είναι ο πυρήνας της συζήτησης που θα µας απασχολήσει
και πραγµατικά θέλω -και θα επιθυµούσα- µε νηφαλιότητα όλες
οι πολιτικές δυνάµεις να καταθέσουν σοβαρές προτάσεις, οι
οποίες δεν θα είναι µικροπολιτικές, αλλά θα κοιτάζουν τις επό-
µενες δεκαετίες. Είναι µια καλή ευκαιρία από την εµπειρία και τη
δική σας -τεσσεράµισι χρόνια κυβερνήσατε- και από τις εµπειρίες
των άλλων πολιτικών δυνάµεων να φτάσουµε σε µια κοινή συνι-
σταµένη, που τουλάχιστον στα βασικά θέµατα θα βοηθάει την
καθηµερινότητα του πολίτη και θα λύνει σοβαρά προβλήµατα,
που θα αντιµετωπίζουν είτε σύγχρονες προκλήσεις, όπως η κλι-
µατική κρίση, είτε παλιές κρίσεις, που έχουν να κάνουν µε τα ζη-
τήµατα των υποδοµών, που, δυστυχώς, ακόµη είναι προαπαιτού-
µενο σε πάρα πολλές περιοχές της επικράτειας.

Τώρα όσον αφορά τα υπόλοιπα θέµατα που είπατε, για την κυ-
βερνησιµότητα, νοµίζω ότι όλα αυτά τα ζητήµατα τα έχουµε
εξαντλήσει στη συζήτηση των προηγούµενων δύο ετών. Είναι ξε-
κάθαρη όχι µόνο από τους δηµάρχους που προέρχονται ή ενδε-
χοµένως στηρίχθηκαν από τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και από
τους δικούς σας δηµάρχους η κραυγή αγωνίας που υπήρχε τους
πρώτους µήνες διακυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη.
Ωστόσο, την εισπράττω κι εγώ ακόµα και σήµερα. Ρωτήστε τους
εκπροσώπους σας στο Διοικητικό Συµβούλιο της ΚΕΔΕ, για να
δείτε ποια είναι η άποψή τους, ότι, αν δεν είχαµε προχωρήσει
στις αλλαγές µε την οικονοµική επιτροπή και µε τον νέο εκλογικό
νόµο, δεν θα µπορούσαν να κάνουν τίποτα. Δεν είναι κακό να πα-
ραδεχτούµε ότι κάτι ήταν λάθος. Πήρε κάποιος την πολιτική πρω-
τοβουλία και το διόρθωσε. Ας πάµε ένα βήµα παρακάτω από
αυτό.

Όσον αφορά στα υπόλοιπα, σας είπα δεν θα υποκαταστήσω
καµµία από τις αρχές οι οποίες αναφέρθηκαν πάρα πολύ στην
πρωτολογία µου, από την ΕΑΑΔΗΣΥ µέχρι το Ελεγκτικό Συνέδριο
και την αποκεντρωµένη που θα κληθούν να κάνουν τη δουλειά
τους. Στη συνέχεια, εδώ είµαστε να συζητήσουµε οτιδήποτε
αφορά τη συγκεκριµένη προµήθεια. 

Όσον αφορά τώρα στο γενικότερο, κατέθεσα στα Πρακτικά
τις απαντήσεις που έλαβα από δήµους και περιφέρειες.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό, τον κ. Πέτσα. 
Και τώρα συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 1046/13-9-2021

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλο-
νίκης του ΣΥΡΙΖΑ -Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξανδρου Τριαν-
ταφυλλίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Η
Κυβέρνηση να µη γυρίσει την πλάτη στους παλιννοστούντες Πόν-
τιους οµογενείς - Να δοθεί άµεσα λύση στο ζήτηµα των στεγα-
στικών τους δανείων».

Ορίστε, κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τον Οκτώβριο του 2020 κατά τη συζήτηση του

κρατικού προϋπολογισµού για το έτος 2021 ο Υπουργός Οικο-
νοµικών σηµείωνε τα εξής: «Στην ασυνήθιστα µεγάλη αβεβαι-
ότητα που συνδέεται µε την άγνωστη εξέλιξη της υγειονοµικής
κρίσης και την ταχύτητα εξόδου από τα µέτρα που λαµβάνονται
για τον περιορισµό της, έρχεται να προστεθεί η ανάγκη ισχυρο-
ποίησης για την αντιµετώπιση πρόσθετων προκλήσεων που αν-
τιµετωπίζει ο ελληνισµός και η πατρίδα µας.». Δυστυχώς
χρειάστηκαν µόνο λίγοι µήνες, κύριε Υπουργέ, για να αποδειχθεί
µε τον πλέον εµφατικό τρόπο ότι η Κυβέρνησή σας µπορεί στα
λόγια να εµφανίζεται κοινωνικά και εθνικά ευαίσθητη, στην πράξη
ωστόσο αποδεικνύεται ανάλγητη και επικίνδυνη. Και θα σας εξη-
γήσω ευθύς αµέσως τον λόγο. 

Μεσούσης της πανδηµίας και δυνάµει της από 15-5-2020 κοι-
νής υπουργικής απόφασης των Υπουργών Οικονοµικών και Επι-
κρατείας, ΦΕΚ 2169/5-6-2020, για τη διαδικασία ηλεκτρονικής
βεβαίωσης και διαγραφής οφειλών εγγυηµένων από το ελληνικό
δηµόσιο -εγγυηµένων από το ελληνικό δηµόσιο, κρατήστε το

αυτό!- χιλιάδες συµπολίτες µας έγιναν αποδέκτες απειλητικών
επιστολών, τηλεφωνικών οχλήσεων από ελληνικά πιστωτικά ιδρύ-
µατα µέσω των γνωστών εισπρακτικών εταιρειών, δικηγορικών
γραφείων, προκειµένου να αποπληρώσουν τα δάνειά τους, ενώ
πολλοί από αυτούς λαµβάνουν διαταγές πληρωµής για το σύ-
νολο των οφειλών τους και ακολουθούν αναγγελίες πλειστηρια-
σµών.

Μεταξύ των άλλων κόκκινων δανείων, πρόκειται για σαράντα
χιλιάδες Πόντιους οµογενείς από τις χώρες της πρώην Σοβιετι-
κής Ένωσης, οι οποίοι έλαβαν στεγαστικά δάνεια µε την εγγύηση
του ελληνικού δηµοσίου 100% στο πλαίσιο µιας πολιτικής που
αρχίζει στις αρχές της δεκαετίας του 1990. Επαναλαµβάνω, µε
εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου 100% στο πλαίσιο κρατικού
προγράµµατος στεγαστικής αποκατάστασής τους κατά τα έτη
1990-2004. Και τώρα αντιµετωπίζουν πλέον τον άµεσο κίνδυνο
απώλειας της κύριας κατοικίας τους. Πρόκειται για ανθρώπους
που εγκαταστάθηκαν στη µητέρα-πατρίδα, είτε ως µετανάστες
είτε ως πρόσφυγες, λόγω της κατάρρευσης της Σοβιετικής Ένω-
σης και αντιµετώπισαν και συνεχίζουν να αντιµετωπίζουν πολλές
δυσκολίες µετά από προτροπή της πατρίδας, του εθνικού κέν-
τρου, που τους είπε «ελάτε». Πρόκειται για ανθρώπους οι οποίοι
στην πλειοψηφία τους είναι ηλικιωµένοι και επλήγησαν βάναυσα
από τη µνηµονιακή λαίλαπα των ετών 2010-2018.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ήταν η συγκυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου που επέφερε σο-
βαρό πλήγµα στον αγώνα τους για επιβίωση, όταν το 2012 έκοψε
ακόµη και αυτά τα ελάχιστα 360 ευρώ που ελάµβαναν ως σύν-
ταξη.

Σε αυτούς, λοιπόν, τους ανθρώπους που βρίσκονται στα όρια
της ανέχειας, η Κυβέρνησή σας έρχεται και βάζει το µαχαίρι στο
λαιµό. Είναι άνθρωποι που δεν είναι καθ’ έξιν µπαταχτσήδες.
Μετά, αν θέλετε, µιλάµε και για τους καθ’ έξιν µπαταχτσήδες. 

Λησµονείτε, κύριε Υπουργέ, ότι το ελληνικό δηµόσιο εγγυή-
θηκε στο 100% γι’ αυτά τα δάνεια.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά τη σχετική υπουργική απόφαση η
οποία 17-6-2003 δηµοσιεύτηκε στο ΦΕΚ, δηλαδή την υπέγραψε ο
προκάτοχός σας Υπουργός και συγκροτήθηκε στο πλαίσιο του
ν.2790/2000. Διαβάζω: «Παρέχουµε ανεπιφύλακτα την εγγύηση
του ελληνικού δηµοσίου προς τις τράπεζες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για τη χορήγηση τριάντα πέντε χιλιάδων δανείων που θα χο-
ρηγηθούν για τη στεγαστική αποκατάσταση παλιννοστούντων
οµογενών από χώρες της τέως Σοβιετικής Ένωσης σε ζώνες εγ-
κατάστασης Α, Β, Γ και Δ…», που προβλέφθηκαν τον ν.2790/2000.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Σκυλλακάκη, αυτή η εγγύηση καλύπτει
κατά 100% τα παραπάνω δάνεια, το ύψος των οποίων δεν θα
υπερβαίνει το ποσό των 60.000 ευρώ για κάθε δανειοδοτούµενο
νοικοκυριό. Με την εγγύηση αυτή, το ελληνικό δηµόσιο αναλαµ-
βάνει την υποχρέωση να εξοφλεί τις προερχόµενες από τις ανε-
ξόφλητες δόσεις των ανωτέρω δανείων απαιτήσεις των
τραπεζών. Ορίζεται χρονική διάρκεια είκοσι δύο ετών, δηλαδή
µέχρι το 2025.

Κρατήστε µία χρήσιµη λεπτοµέρεια στο τέλος αυτής της
υπουργικής απόφασης της 17-6-2003 που δηµοσιεύτηκε στο
ΦΕΚ 772. Λέει ότι από τις διατάξεις της παρούσας προκαλείται
δαπάνη σε βάρος του κρατικού προϋπολογισµού, η οποία όµως
δεν µπορεί να υπολογιστεί.

Το καταθέτω στα Πρακτικά, για να καταλάβετε τι γίνεται ακρι-
βώς γι’ αυτή τη διαδικασία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κι ερχόµαστε τώρα στο ερώτηµα.
Σας καλώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να µας απαντήσετε συγκε-

κριµένα όσον αφορά τις εγγυηµένες οφειλές που έχουν µεταβι-
βαστεί στο δηµόσιο και έχουν γίνει απαιτητές από την ΑΑΔΕ, αν
έχετε σκοπό να προβλέψετε ειδική ρύθµιση επιµηκυµένων δό-
σεων, µε παράλληλη διαγραφή βασικού κεφαλαίου και προσαυ-
ξήσεων µε βάση την πραγµατική δυνατότητα αποπληρωµής των
οφειλετών.
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Το ερώτηµα στην ουσία την πολιτική -διότι όλα πολιτικά είναι,
κύριε Σκυλλακάκη- είναι γιατί γυρίζετε την πλάτη σε αυτούς τους
συµπατριώτες µας, τους «Τραντέλλενες που νοιώθουν και επα-
ναλαµβάνουν -κοιτάξτε µε στα µάτια, κύριε Σκυλλακάκη- «Στα
ξένα είµαι Έλληνας και στην Ελλάδα ξένος». Εκεί τους κυνηγού-
σαν οι σταλινικές διώξεις ως Έλληνες. Εµείς τους είπαµε να έρ-
θουν. Τι τους λέµε; Τους λέµε: «Θα σας πετάξουµε από τα σπίτια
σας»; 

Θα πω µετά για τους καθ’ έξιν µπαταχτσήδες και κουρεύονται
δάνεια από το τραπεζικό σύστηµα, κλπ..

Αυτοί εµφανίστηκαν στα τέλη της δεκαετίας του 1980 ως
«µάννα εξ ουρανού» για τη δηµογραφική ενίσχυση ευαίσθητων
περιοχών της ελληνικής επικράτειας και είκοσι χρόνια µετά, η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τους οδηγεί στην εξαθλίωση.
Αυτό είναι το ευχαριστώ της πατρίδας για την προσφορά τους;
Τόση απανθρωπιά; Τόση αναλγησία; Θα υπάρξει άµεσα µία δί-
καιη και βιώσιµη λύση στο πρόβληµα; Και το ρωτώ αυτό γιατί τον
Μάιο µήνα, απαντώντας σε Βουλευτή της Συµπολίτευσης, όχι της
Αντιπολίτευσης, είπατε ότι «επίκειται».

Αυτό το «επίκειται», κύριε Σκυλλακάκη, πόσο κρατά; Πέντε
µήνες πέρασαν. Εγώ µαζί µε συναδέλφους µου του ΣΥΡΙΖΑ στις
29 Ιουλίου κατέθεσα γραπτή ερώτηση. Το όριο των τριάντα ηµε-
ρών που µπορεί να το επιβεβαιώσει ο Πρόεδρος κ. Μπούρας που
είναι το όριο για να απαντηθεί µία γραπτή ερώτηση, ισχύει; Μι-
λάµε για τις 29 Ιουλίου. Σήµερα έχουµε 17 Σεπτεµβρίου. Γιατί
δεν απαντάτε; Πείτε κάτι συγκεκριµένο. Οι άνθρωποι µας στέλ-
νουν συνεχώς στα γραφεία µας τις διαταγές πληρωµής.

Περιµένω την απάντησή σας. Θέλω να πιστεύω ότι θα είναι
τεκµηριωµένη και πραγµατικά προσέρχοµαι µε διάθεση σύνθε-
σης και δηµιουργικής απάντησης στο ερώτηµά µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο µε άνεση να απαντήσετε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν είναι σωστό όµως,
παραβιάζεται η κοινοβουλευτική διαδικασία όταν είναι τριπλά-
σιος ο χρόνος της συζήτησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, δεν
ήσασταν εδώ. Ακούστε κάτι, γιατί συγγνώµη, αλλά αυτό που λέτε
προσβάλλει το Προεδρείο. Από την αρχή είπαµε σήµερα Παρα-
σκευή, που έχει λίγες ερωτήσεις, τόσο στους συναδέλφους Βου-
λευτές, όσο και στους Υπουργούς να δίδεται η δυνατότητα µιας
άνεσης χρόνου. Μάλιστα αυτό ξεκίνησε από τη χρήση του χρό-
νου από δύο Υπουργούς. Καταλαβαίνετε ότι εγώ για να προ-
εδρεύω πρέπει να ισορροπώ. Είπαµε από την αρχή, επειδή δεν
ακολουθεί νοµοθετικό έργο, επειδή δεν έχουµε την πίεση, επειδή
είναι λίγες, να υπάρχει άνεση χρόνου, τόσο στους συναδέλφους,
όσο και στους Υπουργούς. Μπορεί να έχετε δίκιο, αλλά, ξέρετε,
καµµιά φορά και ο Κανονισµός χρειάζεται να έχει µια ευελιξία. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ωραία. Χαίροµαι για την ευελιξία του Κανονισµού.
Απλώς όταν χρησιµοποιείται δυσανάλογα από την Αντιπολίτευση
και την Κυβέρνηση πάντα µπορεί να υπάρχουν προβλήµατα.

Πάµε, λοιπόν, επί της ουσίας. Αυτά τα συγκεκριµένα δάνεια
είναι εγγυηµένα από το ελληνικό δηµόσιο. Τι σηµαίνει η εγγύηση,
για να έχουµε µια πραγµατική εικόνα; Σηµαίνει ότι το δηµόσιο
αναλαµβάνει να τα πληρώσει στους αποδέκτες των δανείων; Όχι.
Σηµαίνει ότι το δηµόσιο και σε ανθρώπους που δεν µπορούσαν
να πάρουν δάνειο, διότι δεν είχαν ποτέ τραπεζικό προφίλ, τους
δίνει τη δυνατότητα να πάρουν το δάνειο και αναλαµβάνουν
αυτοί την ευθύνη της εξόφλησής τους. 

Αυτά τα δάνεια είναι παλιά δάνεια, εξαιρετικά παλιά δάνεια.
Μιλάµε για δάνεια που καλύπτουν µια περίοδο εδώ και δύο και
παραπάνω δεκαετίες. Αυτά τα δάνεια επί πολλά χρόνια και κατά
τη γνώµη µου µε ευθύνη των τραπεζικών ιδρυµάτων, δεν εξυπη-
ρετούντο κανονικά και πλέον οι τράπεζες, αφού δεν εξυπηρε-
τούντο κανονικά, αρχίζουν και ζητούν µαζικά καταπτώσεις. Επί
χρόνια και επί προηγούµενης κυβέρνησης, οι καταπτώσεις αυτές
δεν γίνονταν όχι διότι υπήρχε καµµία νοµοθετική πρωτοβουλία

τής τότε κυβέρνησης ή των προηγούµενων κυβερνήσεων, αλλά
απλώς διότι γραφειοκρατικά δεν κινείτο καµµία διαδικασία. Ήµα-
σταν σε ένα κενό. Οι καταπτώσεις αυτές τώρα γίνονται, µετά από
όλα χρόνια. Αν υπήρχε πολιτική βούληση από την προηγούµενη
κυβέρνηση να λύσει το θέµα, θα είχε βάλει το χέρι στην τσέπη
και θα είχε κάνει κάτι. Αυτό που έκανε, ήταν απλώς να αφήνει τα
πράγµατα ως είχαν, για να σκάσει το πρόβληµα στους επόµε-
νους.

Το πρόβληµα έσκασε πράγµατι διότι αυτά τα δάνεια από τους
περισσότερους δεν εξυπηρετούντο και κατέπεσαν. Εµείς πή-
ραµε, αξιότιµε Βουλευτή της Αντιπολίτευσης, απόφαση -και
απορώ πώς δεν το ξέρετε- για να διευκολύνουµε αυτούς τους
ανθρώπους µε τη µέγιστη δυνατή διευκόλυνση που παρέχεται
σε οποιονδήποτε έχει υποχρέωση προς το δηµόσιο, διότι πλέον
γεννήθηκε υποχρέωση προς το δηµόσιο. Στο άρθρο 293 του
ν.4738/2020 δώσαµε δυνατότητα ρύθµισης σε εκατόν είκοσι δό-
σεις των βεβαιωµένων οφειλών για όσα δάνεια έχουν καταστεί
ληξιπρόθεσµα έως τις 7 Οκτωβρίου 2019, που σηµαίνει ότι τους
δίνουµε τη δυνατότητα, ακόµη και αν η κατάπτωση της εγγύησης
γίνει το 2023 ή το 2024, να µπουν τότε στις εκατόν είκοσι δόσεις
και να πληρώσουν αυτό που έχει αποµείνει από την οφειλή τους
µέσα σε µία δεκαετία. Αυτή είναι η βασική ρύθµιση την οποία κά-
νουµε. Είναι µια ρύθµιση που έχει λογική και είναι µία ρύθµιση,
σηµειώστε, που συµφωνήθηκε και µε τους θεσµούς, είναι και υπό
την δική τους σύµφωνη γνώµη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Τριανταφυλλίδης για τη δευτερολογία

του. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κύριε

Σκυλακάκη, δυστυχώς επιβεβαιώνεται µε όσα αναφέρατε και εί-
πατε στην πρωτολογία σας -επιµελώς βέβαια αποφύγατε να ανα-
φερθείτε στη διαχρονική δέσµευση- αυτό για το οποίο µέµφθηκα
στην αρχική µου τοποθέτηση και θα το επαναλάβω, περί επικιν-
δυνότητας και αναλγησίας, µε αυτή την πρωτοβουλία που πή-
ρατε εσείς, καµµία προηγούµενη κυβέρνηση. Οι προηγούµενες
κυβερνήσεις από το 2000 οικοδόµησαν µε τον ν.2790 σχέδιο στε-
γαστικής αποκατάστασης. Το 2003 µε τις υπουργικές εφαρµο-
στικές διατάξεις υλοποίησαν αυτή την πολιτική, στην οποία το
σύνολο του Κοινοβουλίου ήταν σύµφωνο.

Και έρχεστε εσείς οι «σοφοί κήνσορες» να κάνετε τι, να πείτε
τι; Στη γιαγιά που φτιάχνει τερλίκια και πηγαίνει στο παζάρι για
να τα πουλήσει για να βγάλει µεροκάµατο, της βάζετε το µαχαίρι
στον λαιµό για να της πείτε «εδώ και τώρα θα βγεις από το σπίτι,
γιατί εγώ άλλαξα πολιτική»; Τι κάνετε; Ακυρώνετε µε την από-
φαση αυτή του Ιουνίου του 2020, εξοµοιώνετε µε όλους τους
υπόλοιπους. Και βασικά δεν εξοµοιώνετε και θα σας πω γιατί δεν
εξοµοιώνετε. Πέρα από ανάλγητοι είστε και υποκριτές. Δήθεν κό-
πτεσθε για τους Πόντιους οµογενείς την ίδια στιγµή που τους ζη-
τάτε εκβιαστικά να αποπληρώσουν τις οφειλές τους για δάνεια
που εγγυήθηκε στο 100% το ελληνικό Δηµόσιο. Και κατέθεσα τη
σχετική υπουργική απόφαση δηµοσιευµένη στο ΦΕΚ το 2003. 

Την ίδια στιγµή που το κόµµα σας, η Νέα Δηµοκρατία, είναι ο
champion, ο πρωταθλητής των µπαταχτσήδων, εσείς κάνετε µα-
θήµατα; Έχετε το ηθικό ανάστηµα να κάνετε µαθήµατα στους
Πόντιους οµογενείς και στους υπόλοιπους Έλληνες πολίτες περί
τού ότι θα πρέπει να σεβαστούν τις οφειλές τους; Έχω εδώ τους
ισολογισµούς της Νέας Δηµοκρατίας και θα τους καταθέσω στα
Πρακτικά. Χρωστάτε και της Μιχαλούς! Τριακόσια σαράντα εκα-
τοµµύρια, µε υπογραφές στους ισολογισµούς του κ. Νίκου Πα-
παθανάση εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας -τώρα είναι
Υπουργός- και του κ. Μπρατάκου. Θα τα καταθέσω στα Πρα-
κτικά. Το 2016 χρωστούσατε 238 εκατοµµύρια ευρώ. Το 2017
χρωστούσατε 262 εκατοµµύρια. Είναι η συνετή διαχείριση που
ζητάτε από τους άλλους και κάθε χρόνο προσθέτετε και 30 - 40
εκατοµµύρια στο χρέος σας προς τις τράπεζες! Κι εσείς κάνετε
µαθήµατα στους Πόντιους οµογενείς, που τους κτύπησαν τα
µνηµόνια και τώρα ο κορωνοϊός, λέγοντάς τους: βρείτε τα λεφτά,
κόψτε το κεφάλι σας, για να πληρώσετε αυτό το οποίο εµείς ως
δηµόσιο εγγυηθήκαµε 100%.
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Η Νέα Δηµοκρατία το 2018 χρωστούσε 288 εκατοµµύρια -θα
το καταθέσω κι αυτό στα Πρακτικά-, το 2019 χρωστούσε 318 εκα-
τοµµύρια, ενώ το 2020 χρωστούσε 349 εκατοµµύρια. Χρωστάτε
στις τράπεζες. Θα τα πληρώσετε;

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής).

Και εσείς έρχεστε ως εκπρόσωπος αυτής της Κυβέρνησης και
αυτού του κόµµατος των νοικοκυραίων, της χρηστής διοίκησης
και διαχείρισης, για να κάνετε µάθηµα περί πληρωµής και εκατόν
είκοσι δόσεων; Εσείς θα µπείτε ως Νέα Δηµοκρατία στις εκατόν
είκοσι δόσεις να πληρώνετε και να µη φορτώνετε κάθε χρόνο τα
30 και τα 40 εκατοµµύρια; Θα µπείτε στην πλατφόρµα που εσείς
ψηφίσατε;

Και την ίδια ώρα το κάνετε µόνο για το κόµµα σας; Όχι. Το κά-
νετε για τους φτωχούς, ανεξάρτητα από κόµµατα, είτε είναι δε-
ξιοί, αριστεροί, κεντρώοι και λοιπά! εσείς, λοιπόν, τι κάνατε;
Πεντακόσια εκατοµµύρια κόψατε από τους εφοπλιστές. Ιδού το
δηµοσίευµα: «Αυτοί είναι οι εφοπλιστές που ελέησε η Τράπεζα
Πειραιώς». Και το λέω αυτό γιατί «κουρεύουν» οι τράπεζες, έχουν
έλλειµµα και η πρακτική σας είναι πάµε στη Βουλή να κάνουµε
ανακεφαλαιοποίηση, να πληρώσει το σύνολο του ελληνικού λαού
τα σπασµένα τα δικά σας και της κλίκας, της κάστας των ολιγαρ-
χών και των εφοπλιστών. 

Διαβάζω εδώ: «Αυτοί είναι οι εφοπλιστές που ελέησε η Τρά-
πεζα Πειραιώς, κουρεύοντας δάνεια µισού δισεκατοµµυρίου».
Έχει και τα πρόσωπά τους, τις οικογένειές τους και λοιπά. 

Εδώ, κύριε Σκυλακάκη, πώς βρίσκετε και κουρεύετε το 80%
του κεφαλαίου; Μήπως γι’ αυτούς είχε ληφθεί απόφαση διαχρο-
νικά του ελληνικού δηµοσίου ότι είναι 100% εγγυηµένα τα δάνειά
τους από το ελληνικό δηµόσιο; Είναι δηµοσίευµα από την εφη-
µερίδα «DOCUMENTO», για τα Πρακτικά. «Άλλους τους στο-
χεύουν και άλλους τους κουρεύουν» από την «Εφηµερίδα των
Συντακτών». Τα καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλίδης
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για να µην έρθω στα επιµέρους, µε πρωτοµάστορα των µπα-
ταχτσήδων τον ίδιο τον Πρωθυπουργό σας που χρωστάει 1,5
εκατοµµύριο κατά µόνας, δηλαδή χρωστάει 350 εκατοµµύρια ως
Πρόεδρος του κόµµατος, χρωστάει και 1,3 εκατοµµύριο ως φυ-
σικό πρόσωπο. Αυτό είναι το ηθικό δίδαγµα; Αυτό είναι το µά-
θηµα που δίνετε στην ελληνική πολιτεία; 

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα προχωρήσουν οι τράπεζες στην κατάσχεση των ενυπόθη-

κων περιουσιακών στοιχείων του κόµµατός σας, από τη στιγµή
που δεν καταβάλλετε κανονικά τις δόσεις των ρυθµίσεών σας,
αν υπάρχουν ρυθµίσεις, όπως προκύπτει από την ιλιγγιώδη ετή-
σια αύξηση των δανειακών σας υποχρεώσεων; 

Προφανώς αυτός ήταν και ο λόγος της άρνησης τού κ. Μη-
τσοτάκη να προσέλθει στη Βουλή και να απαντήσει στην επίκαιρη
ερώτηση που του είχε καταθέσει ο Πρόεδρος του κόµµατός µας
Αλέξης Τσίπρας. 

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, υλοποιείτε ένα πολιτικό σχέδιο
εξυπηρέτησης µεγάλων συµφερόντων σε βάρος του δηµοσίου
συµφέροντος και της κοινωνικής πλειοψηφίας. Είστε το κόµµα
των deals και των µεγάλων συµφερόντων. Δεκάρα δεν δίνετε για
τους αδύναµους οικονοµικά συµπολίτες µας. 

Διότι την ίδια στιγµή που µιλάτε για ρύθµιση χρεών των αδύ-
ναµων δανειοληπτών που ενίσχυσαν δηµογραφικά ευαίσθητες
περιοχές, κυρίως, στη βόρεια Ελλάδα, κουρεύετε τα δάνεια των
εφοπλιστών και των µεγάλων επιχειρηµατιών. Κατέθεσα ήδη στα
Πρακτικά τα σχετικά δηµοσιεύµατα.

Κύριε Σκυλακάκη, κλείνοντας σάς καλώ να δώσετε άµεσα βιώ-
σιµη λύση. Το κόµµα σας το 2012 τους οδήγησε στην εξαθλίωση
µε τη διακοπή χορήγησης ακόµη και της σύνταξης των 360 ευρώ
της κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου για τους ανασφάλιστους
υπερήλικες.

Πώς σας πήγε η καρδιά; Παππούδες βρε, γιαγιάδες! Τους κό-

ψατε 360; Δηλαδή στον εφοπλιστή του κουρεύετε 175 εκατοµ-
µύρια, στον Πηλαδάκη σας 175 εκατοµµύρια και θα χαθεί ο εθνι-
κός προϋπολογισµός µε τα 360 του παππού του κ. Μπούρα, της
γιαγιάς του, της γιαγιάς µου και του παππού µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μιλάτε σοβαρά; Είστε

έκλυτοι, ανάλγητοι. 
Και κλείνω. Αυτό, κύριε Σκυλακάκη, δεν θα το επιτρέψουµε,

δεν θα το επιτρέψουµε να τους οδηγήσετε σε απόγνωση. Θα
τους αποδείξουµε ότι η ελληνική πολιτεία έχει και συνέχεια και
συνέπεια, σε σχέση µε το πατριωτικό µας καθήκον, όλων το πα-
τριωτικό καθήκον. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Δυστυχώς παρατήρησα από τον αξιότιµο Βουλευτή
της Αντιπολίτευσης ένα κρεσέντο υποκρισίας. 

Το κόµµα που έκοψε το ΕΚΑΣ, έρχεται εδώ και µας παριστάνει
τον ευαίσθητο; Σε ποιους κόψατε ακριβώς το ΕΚΑΣ, κύριε Τριαν-
ταφυλλίδη;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Γιατί δεν το φέρατε πίσω;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Σε ποιους κόψατε το ΕΚΑΣ, κύριε Τριανταφυλλίδη;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Γιατί δεν το φέρατε πίσω;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Σε ποιους κόψατε το ΕΚΑΣ; Στους ηλικιωµένους κό-
ψατε το ΕΚΑΣ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Εσείς το επαναφέρατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε

Τριανταφυλλίδη. Ολοκληρώσατε τον λόγο σας, τώρα πρέπει να
ακούσετε τον Υπουργό.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Στους παππούδες και τις γιαγιάδες!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Εσείς …(δεν ακούστηκε).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Τριανταφυλ-

λίδη, µη διακόπτετε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Με απόλυτη υποκρισία το φέρνετε εδώ. Σε αυτούς κό-
ψατε το ΕΚΑΣ. 

Και τι κάνατε για τους Ποντίους; Πόσα χρήµατα δώσατε στη
διάρκεια της περιόδου σας; Τίποτε, ούτε 1 ευρώ γι’ αυτά τα δά-
νεια. 

Αν θέλατε, κύριε Τριανταφυλλίδη, να αλλάξετε την εγγύηση
του ελληνικού δηµοσίου και να την µετατρέψετε σε κάτι άλλο,
θα βάζατε το χέρι στην τσέπη και αντί να κάνατε υπερφορολό-
γηση για να τα βάλετε στο µαξιλάρι, θα δίνατε τα λεφτά εκεί. Δεν
το κάνατε.

Κι έρχεστε τώρα µε περισσή υποκρισία, για µια ρύθµιση που
δίνει στους ανθρώπους αυτούς µία πρόσθετη δεκαετία, η οποία
µπορεί να έρθει και από το 2023 και το 2024 και το 2022, δηλαδή
να πάει µέχρι το 2032 και το 2034, να βγάλετε αυτό το κρεσέντο
υποκρισίας το οποίο έχετε, δήθεν ότι νοιάζεστε, ενώ δεν κάνατε
τίποτε απολύτως.

Πάµε τώρα στο τι θα συµβεί. Οι άνθρωποι αυτοί δεν µπορούν.
Η Κυβέρνηση έφερε έναν νόµο ειδικά για τα µη εξυπηρετού-

µενα δάνεια, µε καταπτώσεις εγγυήσεων που είναι ο νόµος δεύ-
τερης ευκαιρίας.

Δεν σας αρέσει ο νόµος δεύτερης ευκαιρίας. Γιατί; Διότι δεν
είναι γενικευµένη ρύθµιση για µπαταξήδες. Είναι για αυτούς που
έχουν ανάγκη. Αφήνει έξω τους µπαταξήδες και προβλέπει δια-
κόσιες σαράντα δράσεις, µε διαγραφή έως 75% της βασικής
οφειλής και έως 95% επί των προσαυξήσεων.

Αυτές είναι οι πραγµατικές λύσεις που µπορεί να υπάρχουν
επί της ουσίας, να µπορείς να δώσεις στους ανθρώπους τη δυ-
νατότητα να προσαρµοστούν. Όµως, τα δάνεια τα εγγυηµένα
από το ελληνικό δηµόσιο αναπόφευκτα οδηγούν σε κατάπτωση.
Δεν µπορεί να κάνει κάτι άλλο το ελληνικό δηµόσιο. Είναι πολύ
ευρύτερο το θέµα των εγγυήσεών του, πολύ µεγαλύτερα τα θέ-
µατα του να µη σέβεται τις εγγυήσεις. Τα χρήµατα το δηµόσιο
θα τα πληρώσει εξ ολοκλήρου, εφόσον εγγυήθηκε. Τα χρήµατα
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αυτά βγαίνουν από τον προϋπολογισµό αυτών των ετών. Δη-
λαδή, εµείς δίνουµε δηµοσιονοµικό χώρο µε βάση αυτά τα προ-
βλήµατα που παραλάβαµε.

Ελπίζω σε επόµενη φάση, µε τη βοήθεια και της καλύτερης οι-
κονοµικής πορείας, που πιστεύω ότι θα έρθει…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Πότε θα έρθει;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): …να µπορέσουµε να βοηθήσουµε ουσιαστικότερα
τους ανθρώπους που βρίσκονται για οποιονδήποτε λόγο σε δυ-
σκολία. Τα οικονοµικά πάνε καλύτερα…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Έχετε αναθέσει 5,9.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): …και πιστεύω ότι στην επόµενη φάση θα έχουµε κα-
λύτερες δυνατότητες σε σχέση και µε αυτούς τους ανθρώπους
και µε το υπόλοιπο κοινωνικό σύνολο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Στο περίπου. Από τον
Μάιο το λέτε αυτό, κύριε Σκυλακάκη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό κ. Σκυλακάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τρίτη µε αριθµό 1040/13-9-
2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτι-
κού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς
τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε
θέµα: «Από το Μάτι στην Εύβοια. Εγκληµατική η άρνηση υλοποί-
ησης των προτάσεων του πορίσµατος Γκόλνταµερ για την ανα-
διάρθρωση της δασοπυρόσβεσης», δεν συζητείται κατόπιν
συνεννοήσεως.

Η δεύτερη µε αριθµό 1041/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Απαξίωση του εθε-
λοντικού κινήµατος της πυρόσβεσης και αχρήστευση των εθε-
λοντών πυροσβεστών του Πυροσβεστικού Σώµατος», επίσης δεν

συζητείται κατόπιν συνεννοήσεως.
Η πέµπτη µε αριθµό 1052/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-

ρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Νικόλαου Ηγουµενίδη προς τον Υπουργό Εξωτερι-
κών, µε θέµα: «Επικείµενες ενέργειες της ελληνικής πλευράς για
τις γερµανικές αποζηµιώσεις στη βάση του πορίσµατος της ελ-
ληνικής Βουλής», επίσης δεν συζητείται κατόπιν συνεννοήσεως.

Η τέταρτη µε αριθµό 1051/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Κέρκυρας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Αλέξανδρου - Χρήστου Αυλωνίτη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Έλεγχος σε προκηρύξεις προσ-
λήψεων προσωπικού ΟΤΑ, οι οποίες δεν πληρούν την αρχή της
αξιοκρατίας και των ίσων ευκαιριών», επίσης δεν θα συζητηθεί
κατόπιν συνεννοήσεως.

Η πρώτη µε αριθµό 1032/6-9-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Γεώργιου Κατρούγκαλου προς τον
Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα: «Ενέργειες για την διάσωση και
ασφαλή µεταφορά των Αφγανών πολιτών ελληνικού ενδιαφέρον-
τος», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Βουλευτή,
καθώς βρίσκεται σε αποστολή της Βουλής στο εξωτερικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων. 

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 11.11’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 20
Σεπτεµβρίου 2021 και ώρα 12.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση της υπ’ αριθµόν
24/19/2021 επίκαιρης επερώτησης της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Κινήµατος Αλλαγής προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων και β) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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